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BRM.0002.3.2024 

P R O T O K Ó Ł  NR XCIII/2024 

z XCIII Sesji Rady Miasta Sanoka  

   VIII kadencji, która odbyła się w dniu 21.03.2024 r. od godz. 1630 

do godz. 1930 w Sali Herbowej tut. Urzędu Miasta 

   pod przewodnictwem Pana Andrzeja Romaniaka  

 Przewodniczącego Rady Miasta Sanoka oraz 

Wiceprzewodniczących Rady Miasta 

Pana Grzegorza Kozaka i Pani Zofii Kordeli - Borczyk 

 

Wypowiedzi radnych oraz wszystkich osób uczestniczących w sesji wygenerowane zostały 

przez platformę editor.beey.io służąca do automatycznej transkrypcji tekstu.  

 

Na ogólną liczbę 21 Radnych w XCIII Sesji Rady Miasta Sanoka VIII kadencji udział  wzięło 

wg listy obecności 19 Radnych. 

 

1. Babiak Roman 

2. Drwięga Maciej 

3. Karaczkowski Ryszard 

4. Kordela – Borczyk Zofia 

5. Korencka – Mitadis Agnieszka 

6. Kot Piotr 

7. Kot Wanda 

8. Kozak Grzegorz  

9. Lisowska Teresa 

10. Małek Bogusława 

11. Miklicz Sławomir 

12. Osękowski Marian 

13. Radożycki Łukasz 

14. Rogowska – Chęć Grażyna 

15. Romaniak Andrzej  

16. Sieradzka Katarzyna 

17. Tymoczko Henryka 

18. Wróbel Beata 

19. Wituszyński Radosław 

 

Nieobecni Radni: 

1. Kornecki Adam 

 

Przewodniczący Zarządów Rad Dzielnic obecni na XCIII Sesji Rady Miasta Sanoka VIII 

kadencji. 

 

1.Hipner Jolanta      - Rada Dzielnicy Zatorze 

2.Małek Bogusława     - Rada Dzielnicy Posada 
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3.Kornecki Józef     - Rada Dzielnicy Dąbrówka  

4.Kozak Grzegorz     - Rada Dzielnicy Olchowce  

5.Osękowski Marian    - Rada Dzielnicy Wójtostwo 

6.Szul Krzysztof     - Rada Dzielnicy Śródmieście   

7.Wachel Tomasz     - Rada Dzielnicy Błonie.  

 

Ponadto w XCIII Sesji Rady Miasta Sanoka udział wzięli: Burmistrz Miasta Pan Tomasz 

Matuszewski, Zastępca Burmistrza Pani Jowita Nazarkiewicz, Zastępca Burmistrza Pan Artur 

Kondrat, Skarbnik Miasta Pan Ewa Zamaria, Naczelnik Wydziału Gospodarki Przestrzennej Pan 

Krzysztof Ćwiąkała, Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Pan Rafał Gużkowski, 

Kierownik Zakładu Dróg Miejskich Pan Robert Hnat. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie sesji. 

 

Prowadzący posiedzenie Pan Andrzej Romaniak otworzył XCIII Sesję Rady Miasta Sanoka. 

Powitał Wysoką Radę, Burmistrza Miasta, Zastępców Burmistrza, Skarbnika Miasta, 

Przewodniczących Zarządów Dzielnic oraz wszystkich obecnych na Sesji Rady.  

 

Na podstawie listy obecności stwierdził, że na sali obrad jest odpowiednia ilość Radnych do 

podejmowania  prawomocnych uchwał. 

 

Ad. 2. 

Powołanie Sekretarza sesji. 

 

Prowadzący posiedzenie Pan Andrzej Romaniak powołał na sekretarza sesji radnego Pana 

Romana Babiaka.  

 

Ad. 3. 

Zapoznanie Rady z porządkiem obrad. 

 

Prowadzący posiedzenie Pan Andrzej Romaniak poinformował, że program Sesji został Radnym 

dostarczony. 

 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie obrad. 

2. Powołanie sekretarza. 

3. Zapoznanie Rady z porządkiem obrad. 

4. Informacja Przewodniczącego o złożonych interpelacjach, odpowiedziach na 

interpelacje oraz działaniach Rady. 

5. Sprawozdanie Burmistrza Miasta o jego działalności w okresie między sesjami. 

6. Sprawozdanie Przewodniczących Komisji Stałych Rady Miasta o działalności komisji 

między sesjami. 
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7. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta dot. zmiany uchwały budżetowej Miasta 

Sanoka na rok 2024, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie. 

8. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta dot. zmiany uchwały w sprawie emisji 

obligacji oraz zasad ich zbywania nabywania i wkupu, z ewentualnym podjęciem 

uchwały w tej sprawie. 

9. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmiany uchwały w sprawie 

zamiany nieruchomości, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie. 

10. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia 

odpłatności za pobyt w mieszkaniu wspomaganym, z ewentualnym podjęciem 

uchwały w tej sprawie. 

11. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmiany uchwały w sprawie 

określenia szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi 

opiekuńcze, usługi sąsiedzkie i specjalistyczne usługi opiekuńcze z wyłączeniem 

specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi oraz 

szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat jak 

również trybu ich pobierania, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie. 

12. Sprawozdanie z działalności Straży Miejskiej w Sanoku za rok 2023. 

13. Przedstawienie propozycji zasad gospodarki zieloną infrastrukturą celem adaptacji do 

zmian klimatu. 

14. Wolne wnioski. 

15. Zamknięcie obrad. 

 

Nie było uwag do porządku obrad.  

 

Ad.4. 

Informacja Przewodniczącego o złożonych interpelacjach, odpowiedziach na interpelacje 

oraz działaniach Rady. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Na moje ręce, wpłynęło kilka interpelacji, pozwolę je sobie teraz odczytać oraz odpowiedzi na 

nie. Pierwsza interpelacja była już odczytywana, to jest interpelacja, która była odczytana na 

sesji 20 lutego, interpelacja Pana Radnego Sławka Miklicza i ona dotyczyła stanu zatrudnienia 

w Urzędzie Miasta oraz SPGK. Pan Radny otrzymał odpowiedź na tą interpelację, z tym, że ta 

odpowiedź dotyczy ilość zatrudnionych osób w SPGK z tego co zrozumiałem, w Urzędzie 

Miasta, z tego co zrozumiałem, jest to w tabelce wyszczególnione, czy mam tę interpelację 

odczytać Panie Radny? Dobrze, znaczy odpowiedź. "W odpowiedzi na interpelację złożoną 

przez radnego Sławomira Miklicza dotyczącą stanu zatrudnienia w Urzędzie Miasta oraz SPGK 

informuję, iż stan zatrudnienia w tutejszym urzędzie w latach 2018 - 2024 przedstawiał się 

następująco. Rok 2018 stan na 31 października - 132 osoby, stan na 31 grudnia - 134 osoby. 

Rok 2019 stan na 31 grudnia 2019 - 140 osób, stan na koniec roku 2020 - 140 osób, stan na 

31 grudnia 2021 roku - 138 osób, stan na koniec 2022 roku - 141 osób, stan na koniec 2023 

roku - 144 osoby i stan na 31 stycznia 2024 - 147 osób. Wzrost zatrudnienia wynikał z nowych 

zadań nałożonych na poszczególne wydziały Urzędu Miasta i tak, utworzono Biuro Audytu, 

które jest kluczowym elementem w zapewnieniu odpowiedzialności, skuteczności, 
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transparentności w działaniach Urzędu Miasta. Rozszerzono znacznie zakres zadań Wydziału 

Rozwoju Miasta i Obsługi Inwestora, obsługę kilkudziesięciu realizowanych projektów i ich 

dokumentowania i rozliczania wymagała dodatkowego zatrudnienia. Zatrudnienie zwiększyło 

się w Wydziale Gospodarki Komunalnej ze względu na nowe obowiązki narzucone ustawą 

dotyczącą gospodarki wodnościekowej, kontrola szamb. Dodatkowo należało wzmocnić 

obsady wydziałów w związku z zadaniami dotyczącymi uszczelnienia systemu 

gospodarowania odpadami. W Wydziale Spraw Obywatelskich utworzono stanowisko do 

spraw kontaktu z organizacjami pozarządowymi i klubami sportowymi. Referat Księgowy 

wymagał rozszerzenia ze względu m.in. na aktywność inwestycyjną WRI jak wyżej. 

Zwiększenie zatrudnienia podyktowane było tylko i wyłącznie zadaniami narzuconymi na 

samorządy w trybie ustawowym oraz zwiększoną aktywnością i nowymi zadaniami podjętymi 

przez miasto, takimi jak pozyskiwanie środków zewnętrznych na inwestycje drogowe, nową 

przeprawę mostową, budowę mieszkań komunalnych, projekty oświatowe, przygotowanie 

dokumentacji na dofinansowane zadania, procedury przetargowe, rozliczenia zadań. Odnośnie 

stanu zatrudnienia w SPGK należy zwrócić się bezpośrednio do wyżej wymienionego 

przedsiębiorstwa. W podpisie Burmistrz Tomasz Matuszewski". 

Interpelacja druga wpłynęła od Pana Radnego Grzegorza Kozaka i dotyczyła całościowego 

wykonania ulicy Batorego w dzielnicy Olchowce. Ja tą interpelację pozwolę sobie odczytać. 

"Mając na względzie rozpoczęcie prac drogowych na ulicy Batorego od skrzyżowania ulicy 

Batorego z ulicą Hetmańską w kierunku ulicy Narożnej odcinek około 100 m. Zwracam się 

z zapytaniem, czy w budżecie miasta Sanoka na dzień 4 marca br. zabezpieczono 

środki finansowe na całościowy remont wyżej wymienionej ulicy, począwszy od skrzyżowania 

ulicy Batorego z ulicą Strażacką w kierunku ulicy Hetmańskiej. Jeżeli zabezpieczono, proszę 

o podanie wysokości środków finansowych. Pragnę nadmienić, że całościowe wykonanie ulicy 

Batorego skomunikowałoby południową część dzielnicy Olchowce oraz poprawiłoby 

bezpieczeństwo mieszkańców. Pan Radny Kozak otrzymał odpowiedź na tą interpelację. Tak, 

ale ja tą odpowiedź odczytam. "Odpowiadając na interpelację złożoną przez radnego Grzegorza 

Kozaka z dnia 4 marca informuję, że w budżecie miasta na rok 2024 zaplanowano zadanie 

polegające na przebudowie drogi gminnej ulicy Batorego w Sanoku na odcinku od ulicy 

Hetmańskiej w kierunku ulicy Narożnej na kwotę 183.600 zł. W związku z interwencjami 

mieszkańców podjęto decyzję o zwiększeniu zakresu przebudowy ulicy Batorego, również 

o odcinek od ulicy Strażackiej w kierunku ulicy Hetmańskiej. Mając na uwadze powyższe, 

poczyniono starania w celu zwiększenia środków w budżecie i na dzień dzisiejszy 

zabezpieczono dodatkowe środki finansowe w wysokości 156.000 zł. Obecnie na przebudowę 

ulicy Batorego w budżecie 2024 zabezpieczono środki w wysokości 339.600 zł". Tu od razu 

Pan Przewodniczący Kozak chciał jakieś swoje uwagi. 

 

Grzegorz Kozak (Wiceprzewodniczący Rady) 

Panie Przewodniczący, Państwo Burmistrzowie, Szanowni Państwo, ja mam pytanie do Pana 

Burmistrza, czy ta kwota 339.000 zł z groszami zabezpieczy w całości wykonanie tej ulicy, 

czyli mówię tam kanalizacja i utwardzenie poprzez nawierzchnię bitumiczną? Bo wydaje mi 

się, że ta kwota jest, no zbyt niska. Dziękuję bardzo. 
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Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Proszę.  

 

Artur Kondrat (Zastępca Burmistrza ds. Rozwoju) 

Tutaj udzieliliśmy informację o zwiększeniu środków w planie budżetowym, w wydatkach na 

inwestycje drogowe na dzielnicach, natomiast na realizację tej inwestycji potrzebna jest kwota 

ponad 400.000 zł, ale w planie budżetu te środki są, bo tam już po zmianach jest, myślę około 

2.000.000 zł na tym zadaniu, tak że mamy środki na realizację całej inwestycji, tak jak tam 

udzieliliśmy odpowiedzi. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Kolejna interpelacja, złożona przez Radnego Sławomira Miklicza dotyczy realizacji 

inwestycji remont ulicy Cegielnianej. "Szanowny Panie Burmistrzu, proszę o informacje na 

temat realizowanej inwestycji remont ulicy Cegielnianej, a w szczególności, w jakim terminie 

inwestycja zostanie zakończona w związku z niedochowaniem pierwotnych terminów 

wskazywanych mieszkańcom (przyp. koniec 2023 roku), w związku z przyznaną dotacją 

i warunkiem jej udzielenia, czyli realizacją zadania inwestycyjnego do końca 2023 roku, proszę 

o informację, jaka kwota była pierwotnie przyznana na zadanie inwestycyjne, a jaka finalnie 

została przyznana biorąc pod uwagę zakwalifikowanie części poniesionych kosztów w 2023 

roku? Jaką dodatkową kwotę należy zabezpieczyć w budżecie 2024 roku na skończenie 

przedmiotowej inwestycji, jeżeli taka jest potrzebna?". I kolejna interpelacja Pana Radnego 

Miklicza dotyczy delegacji służbowych Burmistrza Miasta. "Szanowny Panie Burmistrzu, 

proszę o informację na temat odbytych delegacji służbowych w latach 2022 - 2024 Burmistrza 

Miasta Sanoka, proszę o informacje na temat miejsca delegacji wraz z kosztami, które miasto 

poniosło w związku z odbytą delegacją, celu delegacji oraz osiągniętych efektów odbytych 

delegacji. W podpisie Sławomir Miklicz". To jest, proszę Państwa, tyle interpelacji 

i odpowiedzi na interpelacje.  

 

Ad.5. 

Sprawozdanie Burmistrza Miasta o jego działalności w okresie między sesjami. 

 

Tomasz Matuszewski (Burmistrz Miasta) 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni, przedstawiciele mediów, zaproszeni goście. 

W okresie sprawozdawczym organ wykonawczy gminy realizował zadania związane 

z wykonaniem dochodów i wydatków budżetowych oraz organizowaniem i nadzorowaniem 

działalności jednostek podległych. W tym okresie wydałem 18 zarządzeń, które są do wglądu 

w Biuletynie Informacji Publicznej na stronie Urzędu Miasta. W okresie między sesjami 

uczestniczyłem w spotkaniach, konferencjach i uroczystościach m.in. 1 marca z okazji 

Narodowego Dnia Pamięci Żołnierzy Wyklętych, razem z Andrzejem Romaniakiem, 

Przewodniczącym Rady Miasta, złożyliśmy kwiaty na grobach straconych w publicznych 

egzekucjach Władysława Skwarca, Władysława Kudlika i Henryka Książka. 1 marca 

w Rzeszowie odbyło się spotkanie przedstawicieli Hydro Sanok, Podkarpackiego Centrum 

Innowacji oraz Instytutu Politechniki Energetycznej imienia Ignacego Łukasiewicza w sprawie 

współpracy w obszarze transformacji energetycznej. W rozmowach na temat przyszłości 
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technologii wodorowych w regionie uczestniczył Pan Marszałek Władysław Ortyl. Już 

w sobotę zapraszam Państwa o godzinie 15 do Uczelni Państwowej imienia Jana Grodka 

w Sanoku, gdzie w Centrum Sportowo - Dydaktycznym podczas Wiosennego Pikniku Energii 

przedstawimy studium wykonalności naszego projektu. Ta współpraca to nie tylko sukces 

Sanoka przy tworzonym projekcie ciepłowniczym, wykorzystującym technologię wodorową, 

ale też dzielenie się wiedzą i pozyskiwaniem wspólnych projektów i realizacja ich na terenie 

naszego miasta. Dziękuję Marszałkowi Województwa Podkarpackiego Władysławowi 

Ortylowi, Prezesowi PCI Michałowi Tabiszowi, dr hab. Mariuszowi Ruszel Prezesowi 

Instytutu Polityki Energetycznej oraz Prezesowi Hydro Sanok Krzysztofowi Jaroszowi za 

zaangażowanie przy współpracy przy tym projekcie. 2 marca w Szkole Podstawowej nr 6 

w Sanoku odbył się turniej tenisa stołowego dla młodzieżowych drużyn pożarniczych 

z powiatu sanockiego pod patronatem Burmistrza Miasta Sanoka. 5 marca spotkałem się 

z grupą sanockich seniorów w Klubie Górnik, rozmowy dotyczyły m.in. oczekiwań i potrzeb 

tej coraz liczniejszej grupy mieszkańców. 6 marca uczestniczyłem w koncercie 

zorganizowanym w Centrum Usług Senioralnych na Posadzie przez Powiatowe Centrum 

Wolontariatu, na czele z wolontariuszami z warsztatów Terapii Zajęciowej Świetlik oraz 

sanockich szkół podstawowych, a także świetlicy socjoterapeutycznej. Zarządzeniem powołana 

została Sanocka Rada Kobiet, która będzie działać jako ciało opiniodawczo - doradcze, 

wspierając rozwój społeczności kobiecej w naszym mieście. 9 marca wręczyłem akty 

mianowania Panią powołanym do Rady. Rada Kobiet będzie działać na podstawie własnego 

regulaminu, który określa zasady jej funkcjonowania i zakres działań. 13 marca spotkałem się 

z grupą sanockiej młodzieży, rozmawialiśmy o problemach, oczekiwaniach i wizjach młodych 

sanoczan, dotyczących rozwoju miasta. Dziękuję za to spotkanie pełne energii i zaangażowania. 

14 marca na sanockiej Arenie odbyła się konferencja poświęcona przyszłości sanockiego 

hokeja. Poinformowałem kibiców, że w nadchodzącym sezonie nasza drużyna będzie nadal 

rywalizować w sanockiej Arenie. W konferencji uczestniczyli Pani Wioletta Lis oraz Pani 

Magdalena Ogrodnik, które reprezentowały firmy Marma Polskie Folie oraz Millenium Hall, 

Prezes firmy Ciarko Design Pan Ryszard Ziarko, Pan Józef Leśniak Prezes firmy Automet 

Group oraz Prezes Klubu Marma Ciarko STS Sanok Pan Michał Radwański. Bardzo dziękuję 

trzem głównym sponsorom, bez których wsparcia sanockiego hokeja nie moglibyśmy 

funkcjonować. 15 marca nastąpiło otwarcie nowej inwestycji kotła na biomasę o mocy 7 KW, 

które jest nie tylko przejawem naszego zaangażowania w ochronę środowiska, ale również 

krokiem w stronę nowoczesnego i efektywnego systemu ciepłowniczego w Sanoku. 

W uroczystości otwarcia na moje zaproszenie uczestniczyli m.in. przedstawiciele władz 

wojewódzkich, na czele z Panią Wojewodą Teresą Kubas- Hul, przedstawiciele wykonawców, 

SPGK oraz Radni, mieszkańcy Sanoka. Łączna wartość tej inwestycji to 33.000.000 zł brutto. 

Dziękuję wszystkim, którzy przyczynili się do realizacji tego projektu. 18 marca 

uczestniczyłem w ostatnim posiedzeniu Rady Muzealnej tej kadencji przy Muzeum 

Budownictwa Ludowego. Wszystkim pracownikom muzeum budownictwa, na czele z Panem 

Dyrektorem Marcinem Krowiakiem, chciałbym złożyć serdeczne gratulacje oraz wyrazić 

podziękowania za pracę i zaangażowanie w promocję miasta oraz kultury regionu. 19 marca 

w przedszkolu nr 2 odbyło się rozstrzygnięcie konkursu plastycznego "Wielkanocna kartka". 

Dziękuję Dyrekcji przedszkola, pracownikom, szczególnie przedszkolakom, za udział 

w konkursie. Odbyłem spotkania z mieszkańcami w 3 dzielnicach, 12 marca w Olchowcach, 
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14 marca w Wójtostwie, 19 marca na Zatorzu, rozmawialiśmy na temat budżetu miasta, planów 

i aktualnie realizowanych inwestycji. Dziękuję mieszkańcom za wszystkie zgłoszone uwagi, 

wnioski i sugestie. 20 marca odwiedzili mnie członkowie Zespołu Tańca Ludowego Sanok 

wraz z Panią Wiceprezes Stowarzyszenia Miłośników Zespołu Tańca Ludowego Janiną Roś 

oraz opiekunkom zespołu Panią Martą Dąbrowską z młodzieżą. W okresie sprawozdawczym 

podczas dyżuru spotkałem się z ponad 20 mieszkańcami. Sprawy bieżące realizowane między 

sesjami. Trwa przebudowa pierwszego piętra szkoły przy ulicy Lipińskiego 63, wartość 

dofinansowania to 2.000.000 zł. Wykonawca prowadzi roboty przy wzmacnianiu konstrukcji 

stropu parteru, wykonane są instalacje wewnętrzne. W żłobku nr 2 na Wójtostwie trwają roboty 

wykończeniowe, zaawansowanie prac wynosi 80%. Wg planu przebiegają prace przy 

przebudowie Szkoły Podstawowej nr 2 wraz z dostosowaniem budynku do potrzeb osób ze 

szczególnymi potrzebami oraz budową sali gimnastycznej. Wykonawca wykonał fundamenty 

dla sali gimnastycznej. Wewnątrz budynku wykonano fundamenty i ściany w piwnicy dla szybu 

windowego oraz przystąpiono do dalszych prac związanych z murowaniem ścian szybu 

windowego w parterze. Wykonawca remontuje również pomieszczenia łazienek. Wartość 

inwestycji wynosi 13.586.000 zł. Trwa przebudowa Szkoły Podstawowej nr 8 wraz 

z dostosowaniem budynku do potrzeb osób ze szczególnymi potrzebami. Wykonawca realizuje 

obecnie prace związane z wykonaniem fundamentu pod szyb windowy, wewnątrz budynku 

wykonane zostały prace rozbiórkowe. Zadanie obejmuje w swoim zakresie m.in. podniesienie 

efektywności energetycznej budynku i zamontowanie paneli fotowoltaicznych. Wartość 

inwestycji to ponad 6.940.000 zł. Gmina Miasta Sanoka na modernizację infrastruktury 

szkolnej uzyskała dofinansowanie w wysokości 17.448.637 zł z programu Polski Ład. Trwają 

prace przy zabezpieczeniu osuwiska usytuowanego na południowym zboczu Góry Parkowej 

przy ulicy Tadeusza Kościuszki, termin jej zakończenia jest planowany na 31 marca br. Trwają 

prace związane z realizacją zadania rozbudowa ulicy Głowackiego wraz z remontem obiektu 

mostowego w Sanoku. Rozpoczął się pierwszy etap zadania pod nazwą "Budowa mostu na 

rzece San wraz z budową dróg dojazdowych i skrzyżowania z drogą wojewódzką nr 886" 

w ramach programu "Mosty dla Regionów". Wykonawca rozpoczął prace fundamentowe przy 

posadowieniu pylonu mostu, przebudowany jest również wylot brzegowy kanalizacji 

deszczowej po lewej stronie brzegu Sanu. Trwa przygotowanie do realizacji drugiego etapu, 

tutaj wykonawca uzgadnia projekt organizacji ruchu na czas prowadzenia robót w ulicy 

Królowej Bony oraz przedłużenia ulicy Sobieskiego. Zakończono roboty budowlane przy 

przebudowie ulicy Wierzbowej na Posadzie, trwa porządkowanie terenu budowy, 

zatwierdzenie organizacji ruchu oraz przygotowanie do odbioru inwestycji. Rozstrzygnięto 

przetarg na roboty budowlane dla przebudowy ulicy Jagodowej. Ogłoszono przetarg na 

wykonanie robót budowlanych w związku z zadaniem budowa boiska wielofunkcyjnego wraz 

z bieżnią lekkoatletyczną oraz placu zabaw przy filii Samorządowego Przedszkola Publicznego 

nr 2 przy ulicy Jana Pawła II. Zebrano oferty na wykonanie dokumentacji zadania pod nazwą 

"Budowa kompleksu rekreacyjnego wraz z budynkiem sanitarnym i drogą dojazdową 

w zakresie utworzenia miejsca przyjaznego kajakarzom" w ramach projektu Wiślanym 

Szlakiem na Wójtostwie. W oparciu o zamówienia publiczne trwa procedura zlecenia 

wykonania robót budowanych przez SPGK dla zadania "Budowa drogi dla pieszych i rowerów 

w Sanoku - pierwszy etap, Carrefour - Kaufland". Sowa pierwsze piętro, roboty budowlane 

związane z przystosowaniem kondygnacji na potrzeby instytucji Urzędu Marszałkowskiego. 
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Zrealizowano roboty budowlane polegające na przebudowie ciągu pieszego między ulicą 

Kościuszki a ulicą Kazimierza Wielkiego. Dokonano odbioru końcowego zadania pod nazwą 

"Modernizacja infrastruktury drogowej poprzez rozbudowę ulicy Kalinowej, Dworskiej 

i Granicznej w Sanoku", dofinansowanie z programu Polski Ład wyniosło 4.907.913 zł, 

wartość zadania 6.018.647 zł. Przygotowana jest dokumentacja techniczna w celu złożenia 

wniosku w ramach programu organizowanego przez Ministerstwo Rozwoju Technologii dla 

zadania pod nazwą "Odnawialne źródła energii na terenie Gminy Miasta Sanoka, Gminy 

Tyrawa Wołoska i Gminy Zarszyn" w ramach Klastra Energii Sanocka Dolina Wodorowa. 

Wykonawca kontynuuje prace związane z opracowaniem dokumentacji na budowę sieci 

kanalizacji deszczowej ulicy Jesiennej, Wiosennej, Żurawiej i Kruczej. Rozpoczęto roboty przy 

budowie oświetlenia ulicy Mickiewicza i Stróżowskiej. Kontynuowane są prace nad 

opracowaniem dokumentacji projektowej oświetlenia ulic Krakowskiej, Rymanowskiej, 

Kościuszki, Jagiellońskiej, Robotniczej, Wolnej, Rzemieślniczej i Łany. Ministerstwo Sportu 

i Turystyki opublikowało listę wniosków zatwierdzonych do dofinansowania w ramach 

programu "Modernizacja kompleksów sportowych Orlik 2023". Gmina Miasta Sanoka 

uzyskała dofinansowanie na modernizację dwóch orlików przy Szkole Podstawowej nr 1 i przy 

Szkole Podstawowej nr 4. Całkowita wartość projektu to prawie 2.000.000 zł. Środki 

z Ministerstwa Sportu i Turystyki stanowią 50% całkowitej wartości inwestycji. 6 marca 

Gmina Miasta Sanoka otrzymała informację o pozytywnym zakończeniu oceny wniosków 

o dofinansowanie pod nazwą "Cyfryzacja Gminy Miasta Sanoka", w związku z tym po 

podpisaniu umowy o dofinansowanie projektu, miasto Sanok rozpocznie modernizację 

systemów dziedzinowych elektronicznego obiegu dokumentu wraz z udostępnieniem e-usług 

publicznych oraz dostawę sprzętu IT do urzędu celem uruchomienia e-usług publicznych dla 

mieszkańców na wysokim poziomie dojrzałości, dostępnych z każdego miejsca i o każdej 

porze. Całkowita wartość projektu to 4.021.246 zł, dofinansowanie w ramach Programu 

Regionalnego Fundusze Europejskie dla Podkarpacia na lata 2021-2027 wyniesie 3.373.197 zł. 

Ogłoszono nabór wniosków na realizację zajęć poprzez „Alternatywy przez sport i inne niż 

sport”. Kierunkiem działań jest przedstawienie dla dzieci i młodzieży z terenu miasta Sanoka 

alternatywnych, różnorodnych, atrakcyjnych sposobów na spędzanie wolnego czasu. W okresie 

sprawozdawczym kontynuowano dofinansowanie społeczne i zawodowe dla osób z terenu 

miasta Sanoka, prowadzonej przez Centrum Integracji Społecznej. Rozstrzygnięto konkurs 

i podpisano umowę z Towarzystwem imienia Brata Alberta Koło w Sanoku na realizację 

zadania publicznego pod nazwą "Zapewnienie możliwości dokonywania przez osoby 

bezdomne przebywające w przestrzeni publicznej zabiegów higienicznych oraz wydawania im 

czystej odzieży". Przyznano stypendia dla 34 sportowców, z którymi podpisano umowy 

stypendialne. Rozstrzygnięto konkurs i podpisano 21 umów o dotację na realizację projektów 

w zakresie tworzenia warunków sprzyjających rozwojowi sportu. Ogłoszono nabór wniosków 

na nagrody sportowe, wyróżnienia, karty złote sportowca. Zawarto umowę na realizację 

zadania publicznego pod nazwą "Zawody sportowe młodzieżowych drużyn pożarniczych" 

realizator Ochotnicza Straż Pożarna w Sanoku. Została uruchomiona procedura uzyskania 

dotacji celowej ze środków Gminy Miasta Sanoka dla Rodzinnych Ogródków Działkowych. 

W tegorocznym budżecie na ten cel zabezpieczono środki w wysokości 42.540 zł. Zakupiono 

i zamontowano 3 wiaty przystankowe na przystanki MKS przy ulicy Kochanowskiego 

i Prugara Ketlinga. Gmina Miasta Sanoka wraz z firmą Transprzęt prowadzi w szkołach 
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podstawowych i przedszkolach cykle edukacyjne dotyczący prawidłowego prowadzenia 

selektywnej zbiórki odpadów. W marcu w zajęciach uczestniczyły dzieci ze Szkoły 

Podstawowej nr 1 oraz Przedszkola Samorządowego nr 3. 19 marca na sali herbowej odbyło 

się spotkanie informacyjno - szkoleniowe dotyczące pielęgnacji zieleni na terenach 

zurbanizowanych. Spotkanie miało na celu m.in. zapoznanie zarządców zasobów 

wielomieszkaniowych z najnowszymi zasadami cięć w koronach drzew. 1 marca rozpoczęła 

się rekrutacja do klas pierwszych szkół podstawowych oraz przedszkoli, żłobków 

samorządowych na nowy rok 2024/2025. Gmina Miasta Sanoka podpisała umowę 

z Podkarpackim Zespołem Placówek Wojewódzkich w Rzeszowie na realizację projektu pod 

nazwą "RaP STEAM - robotyka i programowanie w szkołach podstawowych z terenu 

województwa podkarpackiego". Do udziału w projekcie przystąpiło 5 szkół podstawowych, 

Szkoła Podstawowa nr 1, 2, 3, nr 8 i Szkoła Podstawowa nr 9 w Sanoku. Projekt realizowany 

będzie ze środków Europejskiego Funduszu Społecznego plus w ramach Programu 

Regionalnego Fundusze Europejskie dla Podkarpacia 2021 - 2027. Realizacja projektów 

w naszych szkołach pozwoli na rozwój kompetencji uczniów i nauczycieli w obszarze robotyki 

i programowania. W najbliższą sobotę, tak jak już wcześniej wspomniałem w Sportowej Hali 

Uczelni Państwowej odbędzie się piknik połączony z prezentacją założeń projektu 

ciepłowniczego dla Sanoka. Zaproszenia znajdą Państwo w swojej poczcie elektronicznej. Ja 

zaś z tego miejsca zapraszam serdecznie do udziału w tej imprezie mieszkańców Sanoka, niech 

to będzie okazja do rodzinnego spędzenia czasu oraz do wysłuchania ważnych informacji 

o projekcie, który zamierzamy realizować. Przed nami przedświąteczny tydzień. W sobotę 

30 marca zapraszam Państwa do wspólnego święcenia pokarmu na sanockim Rynku, spotkanie 

odbędzie się o godzinie 10:00, o godzinie 11:00 na Rynek przyjedzie "Autobus ciepła", osoby 

potrzebujące będą mogły skorzystać z ciepłego posiłku oraz odebrać paczkę z artykułami 

spożywczymi. Autobus zatrzyma się również przy ulicy Przemyskiej i przy ulicy Okulickiego. 

Zachęcam Panie i Panów Radnych do udziału w sobotnim świątecznym spotkaniu, sanoczan, 

wszystkim tym, którzy z jakich względów nie będą obecni, już dziś życzę spokojnych, 

zdrowych Świąt Wielkanocnych. Dziękuję bardzo. 

 

Ad, 6.  

Sprawozdanie Przewodniczących Komisji Stałych Rady Miasta o działalności komisji 

między sesjami.  

 

Radosław Wituszyński (Przewodniczący Komisji Finansowo - Gospodarczej) 

Panie Przewodniczący, Pani Burmistrz, Panowie Burmistrzowie, Szanowni Państwo, Komisja 

Finansowo - Gospodarcza między sesjami odbyła jedno posiedzenie w dniu 19 marca, na 

którym omówiliśmy i zaopiniowaliśmy uchwały będące w porządku obrad dzisiejszej sesji 

i wyniki będę przedstawiał na bieżąco przy poszczególnych punktach. Dziękuję. 

 

Teresa Lisowska (Przewodnicząca Komisji Infrastruktury Miejskiej) 

Panie Przewodniczący, Państwo Burmistrzowie, proszę Państwa, Komisja Infrastruktury 

Miejskiej spotkała się raz pomiędzy sesjami. Zaopiniowaliśmy na tym spotkaniu jeden projekt 

uchwały dotyczący gospodarki gruntami oraz zajmowaliśmy się sprawami bieżącymi 

kierowanymi do komisji. Dziękuję. 



 10 

 

 

 

Maciej Drwięga (Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Turystyki) 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Turystyki 

między sesjami nie obradowała, nie ma projektów uchwał związanych z obszarami naszej 

komisji w przebiegu dzisiejszej sesji. Dziękuję.  

 

Wanda Kot (Przewodnicząca Komisji Ochrony Zdrowia i Pomocy Społecznej) 

Panie Przewodniczący, Panowie Burmistrzowie, Szanowni Państwo, komisja w okresie 

sprawozdawczym obradowała jeden raz w dniu 18 kwietnia. Zajmowaliśmy się opiniowaniem 

projektów uchwał, które są w porządku dzisiejszej sesji w pkt 10 i 11. Ponadto omawialiśmy 

pisma, jakie wpłynęły do komisji od Dyrektora Miejskiego ZOZ-u. Dziękuję. 

 

Łukasz Radożycki (Przewodniczący Komisji Ochrony Środowiska i Porządku 

Publicznego) 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, Komisja Ochrony Środowiska i Porządku 

Publicznego między sesjami odbyła jedno posiedzenie, było to posiedzenie w dniu 18 marca, 

na którym zaopiniowała sprawozdanie z działalności Straży Miejskiej za 2023 rok i wyniki 

głosowania przedstawię w odpowiednim punkcie. Dziękuję. 

 

Piotr Kot (Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji) 

Panie Przewodniczący, Pani Burmistrz, Panowie Burmistrzowie, Komisja Skarg, Wniosków 

i Petycji między sesjami obradowała jeden raz w dniu 19 marca, na którym zapoznała się 

z petycją dotyczącą przygotowania i uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego w dzielnicy Dąbrówka oraz z odpowiedzią Burmistrza na przedmiotową 

petycję. 

 

Bogusława Małek (Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej) 

Panie Przewodniczący, Panowie Burmistrzowie, Szanowni Radni, Komisja Rewizyjna odbyła 

jedno posiedzenie między sesjami, było to ustalenie składu kontrolnego i realizacja pierwszego 

punktu planu pracy na 2024 rok. Dziękuję bardzo. 

 

Ad. 7. 

Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta dot. zmiany uchwały budżetowej Miasta 

Sanoka na rok 2024, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie. 

 

Ewa Zamaria (Skarbnik Miasta) 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, w imieniu Burmistrza chciałam przedstawić 

uchwałę budżetową. W uchwale budżetowej zwiększa się dochody budżetu miasta o kwotę 

24.500 zł z tytułu otrzymanej darowizny z Galerii Sanockiej, dotyczącej planu 

zagospodarowania przestrzennego i z drugiej strony zwiększa się wydatki dochodu, wydatki 

budżetu miasta o tą kwotę z przeznaczeniem na zmianę miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dotyczącej ulicy Jagiellońskiej obręb Śródmieście. Dokonuje się przeniesień 
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dochodów budżetu miasta na wnioski Wydziałów o kwotę 1500 zł, dotyczącej systemu opieki 

nad dziećmi w wieku do lat 3, gdzie z jednej strony z § 0970 zmniejsza się tą kwotę i z drugiej 

strony tą kwotę przesuwa się do § 0940. Zmniejsza się wydatki dotyczące remontów bieżących 

pustostanów o kwotę 55.198,50 zł i tą kwotę z drugiej strony przesuwa się na zwiększenie 

wydatków majątkowych dotyczących realizacji zadania inwestycyjnego związanego 

z remontem, przebudową budynku przy ulicy Armii Krajowej, Jagiellońskiej i Sienkiewicza, 

Kościuszki, Daszyńskiego i Kościuszki 22a oraz ulicy Jagiellońskiej 51/2. Dokonuje się 

przeniesień w związku z błędnymi paragrafami wcześniejszej spłaty pożyczek. Na ostatniej 

sesji 29 lutego podejmowaliśmy uchwałę, gdzie nastąpiła wcześniejsza spłata istniejącego 

długu i dokonuje się przeniesienia z § 992 na § 965. W imieniu Burmistrza proszę o akceptację 

uchwały. 

                                                      

Komisja Finansowo – Gospodarcza pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały, 

10 głosów było za, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było.   

 

Przewodniczący Rady Pan Andrzej Romaniak otworzył dyskusję w tym punkcie. 

 

Sławomir Miklicz (Radny) 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Wysoka Rado, ja mam pytanie do Pani Skarbnik, 

albo wspólnymi siłami z burmistrzem Kondratem, wprawdzie składałem interpelację w tej 

sprawie, o którą chciałem spytać, ale wczoraj na komisji wywiązała się dyskusja i też 

poinformowałem o tym, że na sesji będę prosił o wyjaśnienia, Pan Burmistrz obiecał, że takie 

wyjaśnienia przygotuje na sesję. Chciałbym spytać, kiedy inwestycja, czyli droga Cegielniana, 

będzie zrealizowana i dlaczego nie ma zmian w budżecie dotyczących tej inwestycji, bo nie 

wiem, czy wszyscy Państwo Radni wiedzą, ale dotacja, którą otrzymaliśmy z Funduszu Dróg 

Lokalnych, miała być zgodnie z umową wykorzystana do końca roku, do końca roku inwestycji 

nie zakończyliśmy, więc część tej dotacji musimy zwrócić i pytanie moje jest takie, jaką część 

tej, jaka była pierwotnie dotacja przydzielona, jaką część tej dotacji musimy zwrócić i dlaczego 

nie ma zmian w budżecie? Bo dzisiaj powinniśmy wprowadzić środki finansowe, które 

pozwoliłyby tą inwestycję dokończyć. Skoro nie robimy tej zmiany w tej chwili, to w mojej 

opinii, prace nie mogą być realizowane, bo nie mamy zabezpieczenia finansowego. 

Oczywiście, w grudniu te środki niby zabezpieczaliśmy, ale jak wspomniałem wcześniej część 

tej dotacji musimy zwrócić, właściwie może nie tyle zwrócić, bo my ją dostajemy później do 

rozliczenia, więc nie dostaniemy tych środków i w budżecie te środki muszą być 

zabezpieczone. Więc Pan Burmistrz na pewno wie, o co dokładnie pytam, bo wczoraj na 

komisji dyskutowaliśmy i Pan Burmistrz się zdeklarował, że na dzisiaj przygotuje odpowiedź 

w tej kwestii, więc nie wiem, czy Pani Skarbnik, czy Pan Burmistrz będzie w tej kwestii 

odpowiadał, ale bardzo bym prosił o informacje w tym zakresie. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Proszę bardzo. 
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Artur Kondrat (Zastępca Burmistrza ds. Rozwoju) 

Ja przypomnę Państwu Radnym, że w listopadzie ubiegłego roku Pan Burmistrz pozyskał 

dodatkowe środki do budżetu miasta z przeznaczeniem na inwestycje, zadania inwestycyjne. 

Ten fundusz, o którym Pan Radny mówi, że to jest Fundusz Rozwoju Dróg Lokalnych, to nie 

to źródło, to było z subwencji z rezerwy ogólnej budżetu państwa. M.in. zrealizowaliśmy, 

sfinansowaliśmy część zadań inwestycyjnych, przypomnę tutaj budynek Mediateki... Ale ja 

bym chciał odpowiedzieć szerzej, myślę, że mamy czas. Rozliczyliśmy również część środków 

na budowę strefy aktywności gospodarczej przy ulicy Okulickiego. Dzięki tym środkom udało 

się przebudować całkowicie ulicę Jagodową na dzielnicy Wójtostwo. Natomiast z ulicą 

Cegielnianą, rzeczywiście mieliśmy problemy z realizacją w całości tego zadania, natomiast no 

podjęliśmy to ryzyko, żeby jednak to zadanie zgłosić. Dlaczego? Dlatego, że no ten program 

wymagał tego, aby zadanie inwestycyjne było przygotowane, aby miało dokumentację 

projektową i było możliwe do realizacji. Niestety, w listopadzie nagle załamała się pogoda, 

dość drastycznie i Sanockie Przedsiębiorstwa Gospodarki Komunalnej zdołało w bardzo 

trudnych warunkach jednak zrealizować to zadanie w kwocie przekraczającej 400.000 zł. 

Natomiast Pan Burmistrz we wrześniu, chyba na przełomie września, października, złożył 

wnioski do Ministerstwa na kwotę 4,5 mln zł. No ostatecznie rozliczyliśmy i zapłaciliśmy 

Sanockiemu Przedsiębiorstwu Gospodarki Komunalnej kwotę w ubiegłym roku, te 400 000 zł, 

no i ta kwota pozyskana przez Pana Burmistrza ostatecznie nie wyniosła kwotę 4.500.000 zł, 

tylko kwotę 3.400.000 zł, ale to i tak dzięki temu udało się dofinansować i mniej zadłużyć 

budżet miasta na zadaniach inwestycyjnych. Dziękuję.  

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Proszę, Pan Radny. 

 

Sławomir Miklicz (Radny) 

Jeżeli pomyliłem źródło, pomyliłem faktycznie, bo to sobie też przypomniałem, ale to nie ma 

znaczenia dla wyjaśnienia tej kwestii. Czyli ja rozumiem, że 1.100.000 zł nie udało się 

rozliczyć, bo o to pytałem, więc tu musiałem sobie rachunki wykonać szybko, czyli 1.100.000 

zł można powiedzieć, że oddajemy do budżetu państwa, jeżeli chodzi o tą inwestycję. 

Natomiast nie odpowiedział Pan na najistotniejszą dla mnie kwestię, może nie dla mnie nawet 

tylko dla mieszkańców, bo tak jak wczoraj rozmawialiśmy nie tylko ja, ale kolega radny 

Radożycki, jeszcze inni spotykaliśmy się tam z mieszkańcami i mieszkańcy są oburzeni tą 

sytuacją, nie chcę rozwijać tego tematu, wczoraj to troszkę szerzej omówiliśmy sobie, Pan 

Burmistrz mówił, że planowane zakończenie inwestycji to jest koniec kwietnia, maja o ile 

dobrze pamiętam, no jeżeli tych środków finansowych nie wprowadzamy do budżetu w tym 

momencie, to oczywiście te deklaracje są już na wyrost, to wiemy, bo no nie można realizować 

zadania inwestycyjnego, jeżeli nie ma środków finansowych zabezpieczonych w budżecie, no 

bo to może skutkować też postępowaniem przed Rzecznikiem Dyscypliny Finansów 

Publicznych, tutaj musimy mieć tego świadomość. Dlatego też Panie Burmistrzu, bądź Pani 

Skarbnik, chciałem zapytać, dlaczego tej zmiany nie ma w budżecie, kiedy ta zmiana będzie 

i czy to zadanie w związku z tym, że nie ma finansowania na niego w tej chwili ani 

budżetowego, ani zewnętrznego, czy to zadanie będzie wyglądało tak, jak do tej pory, czyli że 

nic się nie dzieje, wprawdzie jedna koparka tam wjechała, dwóch pracowników jest, ale to 
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wiecie Państwo, to chyba bardziej, żeby pokazać, że coś się tam dzieje, bo to, że w grudniu 

spadnie śnieg, to też było dość takie zaskakujące dla wszystkich, że jest grudzień i że śnieg 

może spaść. Więc oczywiście od początku ta inwestycja budziła jakby emocje dość duże, 

mieszkańców przede wszystkim, a szczególnie teraz, kiedy no wygląda to nie najlepiej i stąd te 

spotkania z mieszkańcami z nami, stąd te sygnały, dlatego o to dopytuję. Panie Burmistrzu, 

bądź Pani Skarbnik, kiedy środki finansowe na tą inwestycję będą zabezpieczone i kiedy to 

zadanie będzie zrealizowane? Bo no każdy dzień tutaj w tej chwili działa na niekorzyść 

mieszkańców. Za chwilę będzie ciepło, przyjdzie wiatr, kto tam chodzi, kto tam bywa, no to 

wie, jak ta sytuacja wygląda i a nawet te przejazdy samochodami pod blokami, tą drogą 

alternatywną, nazwijmy to tak w cudzysłowie, no nie wyglądają ciekawie, mieszkańcy są 

mówiąc delikatnie zdenerwowani, to tak bardzo delikatne określenie. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Proszę.  

 

Artur Kondrat (Zastępca Burmistrza ds. Rozwoju) 

Ja może kilka wyjaśnień, natomiast co do budżetu, to oddam głos Pani Skarbnik. Byłem tam 

dzisiaj na ulicy Cegielnianej z Panem Naczelnikiem Piotrem Bochnią, byli mieszkańcy, 

uśmiechali się, nie odniosłem wrażenie, że są bardzo zdenerwowani, może dlatego, że Pan 

Naczelnik Bochnia był ze mną. Natomiast no było na miejscu co najmniej 5 ciężkich maszyn, 

12 pracowników, intensywne prace przy układaniu krawężników. Myślę, że do końca kwietnia 

SPGK zrealizuje tą inwestycję. Ja tylko się odniosę do tej kwestii listopadowo - grudniowej, no 

2 lata temu ta zima nie była taka w listopadzie, w grudniu, podjęliśmy ryzyko i dzięki temu na 

tą ulicę wbudowaliśmy ze środków budżetu państwa kwotę tych 400.000 zł. Mogliśmy nie 

zaryzykować i od razu zawnioskować o kwotę 3.500.000 zł, ale myślę, że Rada Dzielnicy 

Wójtostwo, od kiedy ja tutaj jestem zastępcą burmistrza, to zawsze pamiętam, że we wnioskach 

do budżetów ta przebudowa ulicy Cegielnianej oraz Jodłowej była wskazywana jako 

priorytetowe, żeby została zrealizowana. W związku z tym ja widzę szklankę do połowy pełną. 

Oczywiście, bardzo żałujemy, że się nie udało zrealizować. Natomiast też pamiętam, jak ci 

pracownicy SPGK-u w deszczu, w trudnych warunkach ciężko pracowali po to, żeby no jak 

największą kwotę do końca ubiegłego roku urobić, że tak się kolokwialnie wyrażę. Natomiast 

co do zmiany budżetu i wprowadzenie tego zadania, myślę, że jeżeli w kwietniu SPGK 

zrealizuje, będą trwały jeszcze później prace związane z odbiorem tej inwestycji, rozliczeniem 

i tutaj rozmawiam z Panią Skarbnik, żeby gdzieś na przełomie maja czy czerwca te środki 

wprowadzić i można się było rozliczyć ze Sanockim Przedsiębiorstwem Gospodarki 

Komunalnej. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Pani Skarbnik chciała jeszcze, tak, proszę. 

 

Ewa Zamaria (Skarbnik Miasta) 

Jeżeli mam coś dopowiedzieć, to tak, oczywiście, rozmawiałam dzisiaj z Panem 

wiceburmistrzem, i te środki zostaną wprowadzone. Zaraz Pan spyta skąd, uprzedzę pytanie, 

jak Państwo wiecie, przymierzam się do restrukturyzacji naszego zadłużenia i na tę chwilę ze 
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wstępnych wyliczeń wiem, że jesteśmy w stanie zejść z kwoty obsługi długu, którą możemy 

przeznaczyć na realizację inwestycji. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Pan Radny, proszę i potem Pan Burmistrz. 

 

Sławomir Miklicz (Radny) 

Panie Burmistrzu, okej, to z tymi mieszkańcami, którzy do mnie się zwracali, to przekażę im 

informację, że mieszkańcy są uśmiechnięci i zadowoleni, bo taki wniosek z Pańskiej 

wypowiedzi wyciągam. My myślę, że rozmawialiśmy w takim układzie z różnymi ludźmi, ale 

okej, być może część jest radosnych, część ma troszkę inne. Pani radna chciała coś, Pani radna 

coś chciała powiedzieć. Szanowni Państwo, dlatego o to pytam, bo w mojej opinii w tej zmianie 

budżetowej właśnie powinniśmy tych zmian dotykać do tej restrukturyzacji zadłużenia. Pani 

Skarbnik mówi nam, że od października się przymierza, no dość te przymiarki długo trwają, 

ale zakładam, że ciężko się przymierzyć do czegoś, co jest bardzo trudne do wykonania. Okej, 

to będziemy czekać na następną sesję. Mam nadzieję, że tutaj to, co Pan Burmistrz powiedział, 

że do maja ta droga będzie zrealizowana, stanie się faktem. Dzisiaj faktycznie nie widziałem 

tamtych urządzeń, wczoraj przed komisją jechałem, dlatego mówiłem, że stała jednak koparka 

i dwóch pracowników. Podjadę jutro jeszcze zobaczę, czy faktycznie tak jest. Mam nadzieję, 

że ta inwestycja zostanie zrealizowana, bo mieszkańcy czują się oszukani tam w tej kwestii, to 

nie jest moja opinia, ja przekazuję słowa, zresztą to też niektórzy radni potwierdzali ci, którzy 

rozmawiali z mieszkańcami, no bo życie tam jest niestety dość trudne w tej chwili i to nie z ich 

winy, tylko z winy naszej, a to, że 1.100.000 zł będziemy musieli z budżetu dołożyć, to też nie 

wina mieszkańców, żeby było jasne, no po prostu nie udało się zrobić tego, co było 

zaplanowane, czy to było dobrze zaplanowane to już inna sprawa. Dziękuję. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Pan Burmistrz, proszę. 

 

Tomasz Matuszewski (Burmistrz Miasta) 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni, ja jeszcze odniosę się tutaj do dwóch kwestii. 

Jedną chciałbym, aby przedstawił ją dyrektor techniczny, który jest z nami tutaj, Pan Robert 

Hnat, który realizuje i kieruje można powiedzieć działania, które związane są z tymi pracami 

na ulicy Cegielnianej. A druga sprawa to odnosząc się do słów Pana Sławomira Miklicza, że 

mieszkańcy zostali oszukani, ja chciałbym, żeby tak mieszkańcy zostali oszukiwani na innych 

ulicach, że pieniądze trafiają i robimy i realizujemy inwestycje, które wcześniej nie miały 

żadnego dofinansowania, udało się pozyskać. Dlatego też wypowiadanie takich słów, że ktoś 

się poczuł oszukany, prace trwają, prace związane są z dużym projektem, nie jest to łatwy 

projekt, problemów, które napotkał SPGK podczas pierwszych odkrywek związanych 

z instalacją i z infrastrukturą techniczną, która tam się znajdowała, nie tylko dotyczyły naszej 

infrastruktury, ale też infrastruktury PGNiG i tam wiemy o tym, że też musieliśmy podjąć 

naprawdę szereg działań, aby środki, które PGNiG nie miało zabezpieczone na ten rok, mogło 

przerzucić na swoją infrastrukturę w tym roku i zrealizować część wymiany sieci. Dlatego też 

bądźmy optymistyczni i patrzmy do przodu. A co do zabezpieczonych środków w budżecie 
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śmiem twierdzić, że Pani Skarbnik nie będzie miała z tym problemów, już te słowa, które często 

tutaj padały na sesji Rady Miasta wiemy, że później nie miały odzwierciedlenia w tych 

inwestycjach, które realizujemy na terenie miasta Sanoka. Dziękuję. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Jeszcze Pan Radny Miklicz. 

 

Sławomir Miklicz (Radny) 

Ja tak, tylko króciutko odpowiem. No w przeciwieństwie do Pana Burmistrza, ja bym nie chciał, 

żeby mieszkańcy czuli się oszukani, ja cytowałem słowa mieszkańców, bo Pan Burmistrz 

mówi, że chciałby, żeby mieszkańcy czuli się oszukiwani, ja niestety mam zupełnie inną opinię, 

zupełnie inną opinię w tym zakresie. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Proszę, Pani Radna Lisowska. 

 

Teresa Lisowska (Radna) 

Dziękuję. Jak słyszę takie opinie osoby, która nie jest wykonawcą, która nigdy nie była 

wykonawcą robót budowlanych, mojego kolegi. Już na ten temat się wypowiadałam na 

posiedzeniach komisji. Jako wykonawca również czasem zdarza mi się wykonywać w mieście 

roboty, powiem, że żaden z wykonawców nie robi, wykonuje robót na złość mieszkańcom, 

wykonuje się dla dobra mieszkańców, są to trudne tereny do realizacji, to proszę Państwa, 

trzeba być wykonawcą, żeby wiedzieć. Każdy z nas wykonawców chciałby, aby lato trwało 

cały rok, ja już to kiedyś powiedziałam na posiedzeniu komisji, nie tylko 3 miesiące, kiedy jest 

fantastyczna pogoda, kiedy można wykonywać roboty budowlane właśnie w takich terenach, 

każdy chciałby, żeby nikomu, mieszkańcy chcieliby, żeby wykonać jakby za dotknięciem 

różdżki, nie da się, żeby wykonać roboty w mieście trzeba najpierw wykonać roboty 

wyburzeniowe, to się nazywa przeszkadzać mieszkańcom, ale to taki jest efekt pracy w mieście. 

Jeszcze raz powtarzam, trzeba być wykonawcą i przeżyć to na własnej skórze jak się wykonuje 

roboty w takich warunkach. Każdy z nas wykonawców, marzyłby o terenach pustych, 

niezamieszkałych, gdzie ten sprzęt można sobie zgromadzić, wykonać roboty bez 

przeszkadzania komukolwiek, bez jakichkolwiek utrudnień, a to jeszcze raz powtarzam, jest to 

zabudowa miejska, trudna i wiadomo, że te roboty trzeba będzie wykonać i to się tak odbywa. 

Dziękuję. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Jeszcze Pan Radny chciał się odnieść. 

 

Sławomir Miklicz (Radny) 

Tak ja, tylko króciutko. Ja zaznaczyłem na samym początku, że przedstawiam tutaj obawy 

mieszkańców i ich opinie na ten temat, przecież to nie są moje słowa. Natomiast w tej całej 

sprawie chodzi o coś zupełnie innego, to, że zadanie będzie trudne do wykonania do końca 

roku, to można było przewidzieć już w momencie, kiedy się przystępowało do tego zadania, 

Pan Dyrektor tutaj będzie w trudnej sytuacji w tej chwili, ale były po prostu informacje oficjalne 
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Burmistrza, który nagrywał filmiki jak zwykle i mówił, że do końca roku zadanie będzie 

skończone i stąd te niepokoje były, po prostu nie trzeba było ludziom obiecywać. Dziękuję.  

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Proszę, Pan Robert. 

 

Robert Hnat (Kierownik Zakładu Dróg Miejskich) 

Dzień dobry Państwu, pierwszy raz występuje, więc proszę moją tremę tutaj wybaczyć. Panie 

Przewodniczący, Państwo Radni, Państwo Burmistrzowie, Sanockie Przedsiębiorstwo 

Gospodarki Komunalnej podpisało umowę z Gminą Miasta Sanoka na przebudowę ulicy 

Cegielnianej 28 października ubiegłego roku. Wcześniej przeprowadziliśmy rozmowy i były 

zapytania, czy Sanockie Przedsiębiorstwo jest w stanie zrealizować to zadanie i w naszej 

ocenie, tak byliśmy w stanie to zrealizować wg następującego schematu. Nie frezowaliśmy tą 

naszą frezarką, którą ma 45 cm szerokości, tylko wynajęliśmy do tego kombajn, który ma 

szerokość lemiesza, nazwijmy to metr i w ciągu jednego dnia zdarł nam całą warstwę asfaltu, 

w wyniku którego się tworzy destrukt. Na drugi dzień zostało wyfrezowane cała podbudowa 

tej ulicy, oczywiście cała, z pominięciem miejsc gdzie są studzienki kanalizacyjne i różne inne 

przeszkody, bo jest to praca kombajnu, więc on musiał zostać dźwignięty w tych miejscach, 

gdzie nie mógł pracować. W ciągu 2 dni mieliśmy całą podbudowę odkopaną i w zasadzie 

gdyby nie kanalizacja deszczowa, moglibyśmy przystąpić do wbudowywania warstw 

podbudowy. Jednak jak się okazało, mieliśmy oczywiście w planie też naprawienie sieci 

deszczowej, kanalizacji deszczowej, ale też mieliśmy sobie z tym poradzić w sposób taki 

innowacyjny, mianowicie zamówimy socjalistyczną firmę, która dokonała monitoringu całej 

sieci i czyszczenia tej kanalizacji, gdyż niektóre miejsca były drożne, niektóre były niedrożne, 

myślę tutaj o kratkach i o poszczególnych studzienkach. I wydawało się, że te działanie sprawią, 

że nie będziemy musieli wymieniać całej kanalizacji deszczowej, może ewentualnie 

fragmentami stosując też takie innowacyjne rozwiązania, jakim są rękawy, czyli powiedzmy 

takie mówiąc językiem medycznym, jakieś bajpasy czy coś w tym stylu. Jednak, jak się 

okazało, ta infrastruktura kanalizacji deszczowej po pierwsze miała różne średnice, najpierw 

była rura 4-setka, potem była rura 3-setka, potem znowu była rura 4-setka i znowu 3-setka. 

Oprócz tego były różne poziomy tych rur, przypomnę, że to było budowane około 40 lat temu, 

pamiętam, jak do szkoły tam chodziłem i ta kanalizacja w ogóle nie nadawało się do użytku. 

I wtedy, biorąc pod uwagę, że nie jesteśmy w stanie ją naprawić, nie jesteśmy w stanie 

zastosować rękawa wiedzieliśmy, że sytuacja jest taka, że musimy całą tą kanalizację 

wymienić. Zabraliśmy się za tą robotę, oczywiście, wcześniej musieliśmy pozyskać materiały, 

prawo zamówień publicznych itd. i wówczas się okazało, że napotkaliśmy na kolejne trudności. 

Nie zinwentaryzowana sieć podziemna, gazowa, elektryczna, jeszcze jakieś światłowody. 

W wyniku przeróbki, jakiej Zakład Gazowniczy musiał dokonać w sieci gazowej doszliśmy do 

porozumienia, że ta instalacja cała nadaje się do wymiany gazowa, co nie było naszym 

zadaniem, ani w naszym zakresie. Gazownictwo stwierdziło, żeby wymienić całą tą sieć na 

całej ulicy Cegielnianej, ale dopiero w styczniu, dlatego że mogą to tak dopiero na styczeń 

zabudżetować i w pierwszym roboczym tygodniu stycznia, pomimo zimy wzięli się za tą 

robotę. W tym czasie myśmy nie mogli kontynuować naszych prac ze względów 

bezpieczeństwa. Kolejna sprawa to była sprawa PGE, okazało się, że są przewody, które idą 
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w poprzek naszej kanalizacji deszczowej, w tej starej, nie było tego na mapach, no nie można 

kabla wziąć przeciąć, tylko trzeba po prostu coś z tym zrobić. Wykonawca sam tego nie może 

zrobić, PGE musi na pewne rzeczy ogłosić przetarg, pewne rzeczy zabudżetować, pewne rzeczy 

musi, chodziłem tam do tego PGE, rozmawialiśmy z Panem Burmistrzem Kondratem, 

przerobią to, przerobią to bezpłatnie co najważniejsze, ale to musiało chwilę trwać. 

Kontynuowaliśmy w międzyczasie prace związane z budową kanalizacji deszczowej, 

budowaliśmy w tym czasie fundamenty pod nowe lampy, kable, które były też wymieniane. Tu 

kolejny problem, po lewej stronie były 3 lampy, które należało zlikwidować, ale co się okazało, 

okazało się, żeby zlikwidować te 3 lampy, to trzeba zrobić bajpasa od ulicy Czystej do chyba 

Sąsiedzkiej, gdyż od tej ostatniej lampy zasilane są kolejne dwie ulice. PGE powiedziało, wam 

to wyłączymy, ale pod warunkiem, że wyjmiecie ten kabel, bo skoro kabel ma 40 lat, no to nie 

ma sensu, żeby go tam mufować czy coś w tym stylu. Sytuacja taka trwała mniej więcej do 4 

tygodni, może 5 w tył, czyli jeżeli mamy powiedzmy 20 marca, czy gdzieś około 15 lutego, 

żeśmy skończyli te roboty, zaczęła się wiosna w Sanoku, przestał padać śnieg, zaczęły się 

roztopy, tam było 20-30 cm wody. Inspektor nadzoru wstrzymał nam te prace i powiedział 

dopóki teren nie wyschnie, nie możemy kontynuować prac związanych z budową kolejnych 

warstw odbudowy. Od poprzedniego poniedziałku, dostaliśmy zielone światło, cały sprzęt 

jakim dysponujemy koparki, bobcat, układanie krawężników, wszystko jest realizowane. 

Dzisiaj popatrzymy od połowy ulicy Cegielnianej w kierunku Czystej praktycznie można tą 

ulicą już przejechać, suchą nogą, suchym autem. Druga część będzie realizowana, pracujemy 

też w sobotę w tą najbliższą. Uważam, że żadnego błędu ze strony Sanockiego Przedsiębiorstwa 

Gospodarki Komunalnej nie było jeżeli chodzi o podjęcie się tego wezwania, a napotkane 

trudności, brak inwentaryzacji sieci podziemnej, kolizje, sprawiły, że doszliśmy do zimy, 

a potem do wiosny, bo po zimie zawsze wiosna występuje, są roztopy i nie mogliśmy tych prac 

kontynuować. Na dzień dzisiejszy, to jest nieprawdą, że pracuje jedna koparka, pracuje trzy 

brygady, pracuje trzy koparki, pracuje dwa samochody, pracuje bobcat i pracują ludzie przy 

układaniu chodnika i tak już jest od poprzedniego poniedziałku. Dziękuję bardzo. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Proszę, Pani Radna Kordela. 

 

Zofia Kordela - Borczyk (Wiceprzewodnicząca Rady) 

Szanowni Państwo, ja bardzo, bardzo krótko, chciałam się tylko ustosunkować do tych dwóch 

wypowiedzi. Pani Teresa zwraca uwagę omawiając tą całą sytuację, Pani Teresa zwraca uwagę 

i argumentuje tutaj pogodą jaka jest w naszym kraju, że jest nieprzewidywalna, że są różne 

kaprysy pogodowe. No to, co możemy my zauważyć jako nie budowlańcy, ale laicy to jest 

jednak to, że klimat przecież w Polsce uległ zmianie, ten okres właściwie mamy bardzo długą 

jesień, która zaczyna się w listopadzie i kończy się w marcu, nie ma opadów śniegu, nie ma 

wielkich mrozów. Dlatego no Pani Tereso, przepraszam, ale jak gdyby używanie tego 

argumentu naprawdę już jest nieaktualne i musimy zupełnie się do tego teraz inaczej odnosić. 

Poza tym są różne takie technologie w tej chwili, które pozwalają, żeby pracować właśnie, 

w różnych warunkach pogodowych. Natomiast Pan zwrócił z kolei, zwraca Pan uwagę na to, 

że były braki w inwentaryzacji sieci podziemnej. No dlaczego takich inwentaryzacji, przecież 

w tej chwili mamy możliwość prześwietlenia ziemi, mamy plany, są dostępne, wszelkie 



 18 

możliwe, przecież można to wziąć i wcześniej taką inwentaryzację właściwą sporządzić, a nie 

w taki prosty sposób, dopiero Panowie wbijacie łopatę do ziemi, później się okazuje, że jest 

jakiś kabel. No dla mnie to jest zupełnie niezrozumiałe, przyznam się szczerze i dziwię się 

temu, że Sławek, który poruszył ważną sprawę, został w taki sposób tutaj powiedzmy 

zaatakowany, z całą serią nieracjonalnych zupełnie i niezgodnych z prawdą argumentów. 

Dziękuję bardzo. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję, ja tam ataku nie widzę. Nie wiem, kto pierwszy może, od razu Pan Robert, potem 

Pan Radny, Pani Radna Lisowska. 

 

Robert Hnat (Kierownik Zakładu Dróg Miejskich) 

Ja przepraszam, ale ja się tak Pani Radna nie do końca zgodzę z tym, co Pani mówi, no nie 

wyobrażam sobie, żeby prześwietlać całą ulicę i sprawdzać czy jest właściwie 

zinwentaryzowana infrastruktura podziemna, gdyż to jest po prostu kosztowne zadanie. Był 

geodeta, geodeta wytyczył wszystkie kolizje, ja mam zdjęcia tutaj nawet w komórce, jak 

Państwo nie wierzycie, to nie wiem co prześwietlanie wykaże, ale w środku rury 4 setki szły 2 

kable grubości mojej ręki w poprzek, więc jeżeli ktoś to jest w stanie przewidzieć, to chyba 

nagroda Nobla by mu się należała. No nie było tych kabli, ale teraz, no w jaki sposób ma się co 

prześwietlić całą ulicę, żeby sprawdzić, co tam jest pod spodem, to nie ma takiej technologii, 

znaczy, może jest taka technologia, ale to jest chyba... Ja nie chcę się tu więcej mądrzeć. 

Dziękuję Państwu. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Proszę Pani Radna Lisowska i potem Pan Radny Miklicz. 

 

Teresa Lisowska (Radna) 

Pani Zosiu, wywoła mnie Pani do tablicy, w związku z tym dwa zdania odpowiedzi. Chciałoby 

się, żeby faktycznie wszystkie sieci były naniesione w miejscach wykonywania robót, tak nie 

jest mówi Pan Hnat, to nie jest tak. Życie wygląda właśnie w ten sposób, że jak się wchodzi na 

tereny miejskie, nie wszystkie sieci są zainwentaryzowane, więc te roboty nie da się sprzętem 

mechanicznym wykonywać od tak puścić koparkę z marszu. Bardzo wiele robót wykonuje się 

ręcznie, a to jednak trwa. Na temat pogody nie chcę dyskutować, bo oprócz tego, że nie ma 

zimy, powiem, że jako wykonawca czasem wolę kilka stopni mrozu, niż uporczywe opady, 

które przy takich robotach ziemnych powodują utratę nośności gruntu, rozpulchnianie gruntu, 

to są reżimy technologiczne, które muszą być zachowane po to, aby te roboty były prawidłowo 

wykonane. Dlatego proponuje, aby laicy nie gdybali, jak powinno być. Życie właśnie takie jest, 

jest jak jest. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję, proszę, Pan Radny Miklicz. 
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Sławomir Miklicz (Radny) 

Ja myślę, że laicy też mają prawo pytać o różnego rodzaju kwestie i tutaj nikt nie jest alfą 

i omegą. Panie Dyrektorze, ja oczywiście rozumiem te argumenty, które Pan przedstawił, żeby 

było jasne ja nie mam pretensji do SPGK w tym zakresie, to zostawiamy całkowicie poza 

dyskusją. Ja chciałem zwrócić uwagę głównie na 3 rzeczy. Niepotrzebnie było obiecywane 

mieszkańcom, że do końca roku zostanie zadanie skończone. Jesteśmy stratni 1.100.000 zł, 

które musimy z budżetu teraz dołożyć do zadania, to jest fakt. I teraz jest jeszcze zupełnie inna 

sprawa, która nie dotyczy już Pana jako dyrektora i nie dotyczy Sanockiego Przedsiębiorstwa 

Gospodarki Komunalnej. Ale jesteśmy w trakcie realizacji zadania, podpisaliśmy umowę, na 

którą nie mamy pokrycia finansowego w budżecie i to jest dla mnie problem, bo powinniśmy 

tą zmianę jak najszybciej dokonać w budżecie i te środki zabezpieczyć. No przecież mówię, że 

to nie jest kwestia Pana, bo Pan podpisał umowę i Pana tak naprawdę, czy tam Sanockie 

Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej podpisało umowę i to nie jest na głowie 

przedsiębiorstwa, czy inwestor ma środki finansowe, czy nie, ale my jesteśmy samorządem, nie 

jesteśmy prywatnym przedsiębiorstwem i te środki finansowe mamy mieć zabezpieczone, bo 

różne rzeczy mogą się wydarzyć i to jest niebezpieczne w kontekście budżetu i na te kwestie 

chciałem zwrócić przede wszystkim uwagę. Te wszystkie sprawy poboczne dla mnie nie mają 

zupełnie znaczenia, tylko te, które są istotne w tym całym zadaniu. Dziękuję.  

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Pan Burmistrz Kondrat się zgłasza. 

 

Artur Kondrat (Zastępca Burmistrza ds. Rozwoju) 

Ja bym chciał tutaj zareagować na słowa Pana Sławomira Miklicza, który stwierdził, że faktem 

jest to, że miasto jest stratne. No nie jesteśmy stratni, bo ta kwota 1.000.000 zł zostanie 

wbudowana w majątek miasta, czyli to nie są środki, które miasto utraciło bezpowrotnie. Można 

powiedzieć, że spodziewanej korzyści nie uzyskaliśmy, bo musieliśmy zrewidować, 

zredukować umowę o dofinansowania, ale powiedzieć, że miasto stratne, to w mojej opinii jest 

tutaj nadużycie. Natomiast no ja tylko chciałbym powiedzieć, że projektanci tutaj jest też i Pan 

Naczelnik Krzysztof Ćwiąkała ma też i szerszą wiedzę, projektanci nie projektują w oparciu 

o jakieś badania i prześwietlanie gleby, tylko jest taki Powiatowy Ośrodek Dokumentacji 

Geodezyjno-Kartograficznej, tam wszystkie dokumenty, projekty, później, po inwentaryzacji 

są ujawniane i w oparciu o to projektanci projektują i nasz projektant też ten projekt wykonał 

w oparciu o taką dokumentację z tego ośrodka. Natomiast, jak się okazało, to, co Pan Dyrektor 

mówił, jeżeli w rurze kanalizacyjnej jest kabel energetyczny, no to jest to niebezpieczne i tutaj 

nie zostało to tak zainwentaryzowane, bo nie mogło tak zostać zainwentaryzowane. Dziękuję. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Jeszcze Pan Radny Miklicz. 

 

Sławomir Miklicz (Radny) 

Ja już tak, króciutko, Pan Burmistrz Kondrat tutaj bawi się w taką semantykę słowną troszkę. 

Nie jesteśmy stratni, bo zainwestujemy i w drodze to zostanie. No z tego punktu widzenia 

oczywiście tak, tylko chcę Panu, przypomnieć, Panie Burmistrzu, że mieliśmy dofinansowanie 



 20 

w wysokości 1.100.000 zł, a tego dofinansowania nie mamy i Pan uważa, że nie jesteśmy 

stratni. Ja uważam, że w związku z tą decyzją, która tam została podjęta, no niestety do zadania 

musimy dołożyć pieniędzy budżetowych, a mogły one wpłynąć do nas jako zewnątrz środki 

pozyskane. Pan uważa, że to nie jest strata, ja uważam, że to jest strata i tym się różnimy. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Jeszcze Pan Burmistrz tak Matuszewski, coś chciał, proszę. 

 

Tomasz Matuszewski (Burmistrz Miasta) 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni, ja również odniosę się do słów Pana Sławomira 

Miklicza. Po pierwsze najważniejsze jest to, że środki zostały pozyskane i Pan nawet o tym nie 

wiedział, wniosek, który złożyłem, to było też poza, można powiedzieć, programem naszym, 

który wiedzieliśmy, że z żadnych programów nie uzyskamy dofinansowania na ulice 

Głowackiego w tym okresie to były środki z rezerwy celowej i informacja, którą tutaj Pan 

przekazuje, że niepotrzebnie informowaliśmy mieszkańców o remoncie i terminie jest w tym 

momencie tak naprawdę błędnym przekazem dla mieszkańców, ponieważ my taką opinię i taką 

informację przekazywaliśmy na podstawie dokumentów, wniosków i projektów 

zatwierdzonych oraz terminów, do których się zobligowało SPGK. Te terminy nie mogły być 

tak naprawdę poprzez te odkrywki, te wszystkie prace, które poczyniliśmy od samego początku, 

bo ten sprzęt, o którym Pan tutaj dyrektor wspomniał, kombajn, który frezował wszystkie 

warstwy i szybkość reakcji, którą podjęliśmy na ulicy Cegielnianej, spowodował, że później 

mieliśmy inne rzeczy, które tak naprawdę nie były, tak jak już powiedziałem, wpisane w tej 

dokumentacji. Dlatego cieszmy się z tego, że rozpoczęliśmy te prace, one zostaną dokończone, 

proszę się nie martwić o to, a Pani Skarbnik zrobi wszystko, ja również zrobię wszystko, żeby 

te środki jeszcze na następnej sesji Rady Miasta zostały zabezpieczone, a my, jak mając 

podpisaną umowę i na podstawie umowy tej współpracy z naszym Sanockim 

Przedsiębiorstwem Gospodarki Komunalnej, jesteśmy w stanie to wykonać w najbliższych, 

bodajże 2 miesiącach. Dziękuję bardzo 

 

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu, w związku z czym Przewodniczący Rady Pan 

Andrzej Romaniak zamknął dyskusję w tym punkcie i poddał pod głosowanie projekt 

uchwały. 

 

Za przyjęciem Uchwały Nr XCIII/866/24 głosowało 17 radnych, głosów przeciwnych nie 

było, 2 radnych wstrzymało się od głosu. Uchwała została przyjęta. 

Lista imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.  
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Ad. 8. 

Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta dot. zmiany uchwały w sprawie emisji 

obligacji oraz zasad ich zbywania nabywania i wkupu, z ewentualnym podjęciem 

uchwały w tej sprawie. 

 

Ewa Zamaria (Skarbnik Miasta) 

Szanowni Państwo, to jest następna uchwała, tak jak na poprzedniej sesji poprawialiśmy dwie 

uchwały dotyczące emisji obligacji. Ta uchwała poprawia i prostuje uchwałę dotyczącą emisji 

obligacji z 2021 roku, gdzie wkradły nam się błędy dotyczące terminów wykupu obligacji 

i uchwała tak naprawdę porządkuje te błędy, dostosowuje je do obowiązującego WPF i nie 

wprowadza zmian w WPF-ie. Dziękuję. 

 

Komisja Finansowo – Gospodarcza pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały, 

10 głosów było za, głosów przeciwnych nie było, 1 głos wstrzymujący.   

 

Przewodniczący Rady Pan Andrzej Romaniak otworzył dyskusję w tym punkcie. 

 

Sławomir Miklicz (Radny) 

Pani Skarbnik, ja mam pytanie, czy dużo jeszcze uchwał będziemy błędnych poprawiać, bo też 

w poprzedniej uchwale poprawialiśmy błędy. W tej chwili, jeżeli chodzi o uchwały, takie 

budżetowe, finansowe, to w zasadzie co sesję poprawiamy błędy. Jakby Pani Skarbnik była 

uprzejma powiedzieć, czy te błędy się kiedyś skończą, czy będziemy tak cały czas co sesję 

poprawiać błędy, bo to jest dość istotna informacja? Czy mamy pracować nad czymś 

sensownym, czy mamy pracować nad poprawianiem błędów? 

 

Ewa Zamaria (Skarbnik Miasta) 

Panie Radny, w mojej ocenie jest to ostatnia uchwała, którą poprawiamy. Wszystkie te błędy, 

które prostujemy wynikały one z sugestii i opinii RIO, dostosowujemy je do WPF-u i do umów 

zawartych z bankami. Jest to ostatnia poprawka.  

 

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu, w związku z czym Przewodniczący Rady Pan 

Andrzej Romaniak zamknął dyskusję w tym punkcie i poddał pod głosowanie projekt uchwały. 

 

Za przyjęciem Uchwały Nr XCIII/867/24 głosowało 17 radnych, głosów przeciwnych nie 

było, 2 radnych wstrzymało się od głosu. Uchwała została przyjęta. 

Lista imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.  

 

Ad.9.  

Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmiany uchwały w sprawie 

zamiany nieruchomości, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie. 

 

Krzysztof Ćwiąkała (Naczelnik Wydziału Gospodarki Przestrzennej) 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, przedstawiana przeze mnie uchwała jest uchwałą 

zmieniającą uchwała nr LXXXIX/808/23 Rady Miasta Sanoka z 28 listopada 2023 roku. Była 
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to uchwała w sprawie zamiany nieruchomości pomiędzy Gminą Miasta Sanoka a Powiatem 

Sanockim. I w tamtej pierwotnej uchwale nastąpiła oczywista omyłka przy numerze księgi 

wieczystej i tą uchwałą korygujemy, numer tej księgi wieczystej, prawidłowy numer księgi 

wieczystej to jest 87308/2. W imieniu Pana Burmistrza proszę o podjęcie uchwały. 

 

Komisja Finansowo - Gospodarcza pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały, 

13 głosów było za, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było. 

 

Komisja Infrastruktury Miejskiej pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały, 6 

głosów było za, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było. 

 

Przewodniczący Rady Pan Andrzej Romaniak otworzył dyskusję w tym punkcie. 

 

Nie było chętnych do zabrania głosu, w związku z czym Przewodniczący Rady Pan Andrzej 

Romaniak zamknął dyskusję w tym punkcie i poddał pod głosowanie projekt uchwały. 

 

Za przyjęciem Uchwały Nr XCIII/868/24 głosowało 19 radnych, głosów przeciwnych 

i wstrzymujących się nie było. Uchwała została przyjęta. 

Lista imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.  

 

Ad.10. 

Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia 

odpłatności za pobyt w mieszkaniu wspomaganym, z ewentualnym podjęciem uchwały 

w tej sprawie. 

 

Rafał Gużkowski (Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej) 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo Radni, Państwo Burmistrzowie, w imieniu Pana 

Burmistrza chcę przedstawić projekt uchwały. 28 lipca 2023 roku zmianie uległa ustawa 

o pomocy społecznej i niektóre inne ustawy i na podstawie tej zmiany musimy zmienić 

nazewnictwo i to jest jedyna różnica, czyli z mieszkania chronionego zmieniamy na mieszkanie 

wspomagane, to jest tyle. W imieniu Pana Burmistrza proszę o przyjęcie projektu uchwały. 

Dziękuję. 

 

Komisja Ochrony Zdrowia i Pomocy Społecznej pozytywnie zaopiniowała projekt 

przedmiotowej uchwały, 3 głosy było za, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było 

 

Przewodniczący Rady Pan Andrzej Romaniak otworzył dyskusję w tym punkcie. 

 

Nie było chętnych do zabrania głosu, w związku z czym Przewodniczący Rady Pan Andrzej 

Romaniak zamknął dyskusję w tym punkcie i poddał pod głosowanie projekt uchwały. 

 

Za przyjęciem Uchwały Nr XCIII/869/24 głosowało 18 radnych, głosów przeciwnych 

i wstrzymujących się nie było. Uchwała została przyjęta. 

Lista imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.  
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Ad. 11. 

Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmiany uchwały w sprawie 

określenia szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze, 

usługi sąsiedzkie i specjalistyczne usługi opiekuńcze z wyłączeniem specjalistycznych 

usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi oraz szczegółowych 

warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat jak również trybu ich 

pobierania, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie. 

 

Rafał Gużkowski (Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej) 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, w imieniu Pana Burmistrza będę prosił o przyjęcie 

projektu tej uchwały. Na początku chciałbym jeszcze wnieść autopoprawkę, gdzie w § 1 po 

słowach "jak również trybu ich pobierania", tam jest Dziennik Urzędowy Województwa 

Podkarpackiego, należy dopisać datę z 15 marca 2024 roku, pozycja i tu dopisać numer pozycji 

1542. Ta poprawka wynika z tego, że w momencie, kiedy składany był projekt do Biura Rady, 

nie było jeszcze uchwały stosownej, czyli wpisania opublikowania tej naszej uchwały 

z poprzedniego miesiąca w Dzienniku Urzędowym Województwa Podkarpackiego. 

W międzyczasie to nastąpiło i bardzo bym prosił teraz o dodanie daty 15.03.2024 poz. 1542. 

Jeśli chodzi o ten projekt uchwały, to tak jak już była mowa dokładnie miesiąc temu została 

zmieniona tabela, która jest w § 5 i ona zostaje zmieniona w taki sposób, że świadczenia, 

którymi są usługi opiekuńcze, dodane wcześniej usługi sąsiedzkie i specjalistyczne usługi 

opiekuńcze mają nieco inny wymiar jeśli chodzi o odpłatność przez beneficjentów, czyli 

naszych podopiecznych. Aby Państwu unaocznić i troszeczkę wyjść naprzeciw pytaniom, które 

zresztą Pani Przewodnicząca Wanda Kot zadawała na komisji, podam 2 przykłady jak to się 

zmieni. Jeden z tych przykładów jest przykładem komisyjnym i dotyczy osoby, która ma netto 

3000 zł i ma 2 godziny dziennie, to wychodzi 62 godziny w skali miesiąca, do tej pory, przy 

założeniu że godzina usług kosztuje 39 zł ta osoba płaciła miesięcznie 1692,60 zł, mówię 

o osobie samotnie gospodarującej, bo to też ma znaczenie. W chwili obecnej po zmianie, którą 

Państwo uchwalicie, ta osoba w skali miesiąca zapłaci 725 zł. Drugi przykład niech dotyczy 

osoby, która zamieszkuje z rodziną, a więc mówimy o osobie, która gospodaruje rodzinnie 

i tam przyjmijmy taką wartość, gdzie na rodzinę netto mamy 2000 zł dochodu, czyli na 1 osobę 

wychodzi to 1000 zł. Wg starej tabeli za taką osobę należało zapłacić 726 zł, wg nowej tabeli 

ta osoba nie zapłaci nic. I też jeszcze raz dziękuję za to, bo to jest duży krok naprzeciw naszym 

beneficjentom i chcę Państwu powiedzieć, że takich osób z tym najniższym dochodem 

w granicach 1000 zł, do 1000 zł w styczniu było 16 osób, w lutym 16 pewnie albo tuż obok, 

coś koło tego. Bardzo Państwa proszę w imieniu Pana Burmistrza o przyjęcie projektu uchwały. 

Dziękuję. 

 

Wanda Kot (Przewodnicząca Komisji Ochrony Zdrowia i Pomocy Społecznej) 

Opinia komisji jednogłośnie pozytywna. Z uwagi na to, że tak jak Państwu mówiłam miesiąc 

temu, ten poprzedni projekt uchwały zawierał tabelę, która odstawała od rzeczywistości. Wiele 

osób potrzebujących nie było stać na zapłacenie tych godzin opieki, rezygnowali z godzin, 

zamiast 2 godzin np. decydowali się na 1 godzinę. Osoby, które udzielają tej pomocy, wykonują 

tą pracę, nie miały tej pracy, więc dziękuję tu Pani Burmistrz za ponaglenie tych starań i za 

pracę pracownikom Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej i pochyleniem się nad tym 
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tematem, ponieważ właśnie ten beneficjent, czyli osoba potrzebująca na tym wszystkim zyskała 

i osoby, które wykonują te usługi, też będą miały pracę. Mniejszy zysk będzie miało miasto, 

ale to, że tak powiem, nie jest projekt uchwały, który ma przynosić zyski dla miasta, tylko ma 

być dla osób wymagających tej opieki i pochyleniem się w kierunku tych osób. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Rady Pan Andrzej Romaniak otworzył dyskusję w tym punkcie. 

 

Roman Babiak (Radny) 

Panie Dyrektorze, proszę mi wyjaśnić, czegoś tutaj nie rozumiem, bo uważam, jeżeli dobrze 

zrozumiałem, to osoby, które się poświęciły dla osób najbliższych, nie wyjechały, po prostu są 

karani, czyli płacą większą opłatę. Natomiast osoby, które zostawiły jakby na pastwę losu  

osoby najbliższe, wyjechały, no jakby mniej płacą, bo to jest osoba samotna. Uważam, że tu 

jest chyba trochę niesprawiedliwie, bo ktoś, kto naprawdę poczuł się do odpowiedzialności, 

opieką nad rodzicami, kogoś najbliższym, no jeszcze dodatkowo jest jakby karany dodatkowym 

jakby kosztami opłaty, bo mają wyższe opłaty. Natomiast ktoś, kto zostawił, jak to się mówi, 

na pastwę losu, na garnuszek MOPS-u i nie tylko, no jakby po prostu, bo jest osobą samotną, 

to takie trochę dla mnie jest niezrozumiałe, proszę mi to wyjaśnić. Dziękuję. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję, proszę. 

 

Rafał Gużkowski (Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej) 

Szanowny Panie Radny, nie wiem, czy ja powinien to wyjaśniać, bo to wynika wprost z ustawy 

o pomocy społecznej, a nie ja ją tworzyłem. My po prostu wykonujemy zadania zgodnie z tym, 

co jest zapisane w tej ustawie i co Państwo ustalicie w tych prawach prawa miejscowego. I tyle 

mogę powiedzieć. No czasami tak jest, to tak już od siebie, ale bardzo ogólnie niekoniecznie 

w zakresie usług opiekuńczych, że pomóc trzeba każdemu człowiekowi, ale część z tych osób 

ma swoje jakby to określić, przyzwyczajenia, że tak się wyrażę i nie wszystkim się to podoba, 

co to są za przyzwyczajenia, ale naszym obowiązkiem jest wyjść naprzeciw i pomóc. Nie chcę 

nazywać wprost tych w cudzysłowie przyzwyczajeń, ale tak wiecie Państwo jest i my co roku 

mierzymy się z tego typu problemem, ponieważ bardzo często wiele osób mówi nam, dlaczego 

pomagacie temu Panu, tej Pani, a nie tej Pani i czy tamtemu Panu. No niestety, to wynika 

z przepisów prawa wprost mówiąc. Dziękuję. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję i Pani Radna Henryka Tymoczko. 

 

Henryka Tymoczko (Radna) 

Panie Przewodniczący, Państwo Burmistrzowie, Szanowni Radni, Szanowni Państwo, 

ponieważ ja podniosłam larum miesiąc temu, jak mówi Pan Dyrektor, odnośnie nawet 

powiedziałam, że to jest jakiś kosmos, o tamtych właśnie stawkach i bardzo prosiłam, Pan 

Burmistrz wyszedł Matuszewski, bardzo prosiłam Pana Burmistrza, aby właśnie załatwił tą 

sprawę pomyślnie. Już na komisji dziękowałam Pani Burmistrz Jowicie, dziękuję Panu 

Dyrektorowi i Panu Matuszewskiemu, bo to Burmistrz rządzi miastem, dlatego bardzo dziękuję 



 25 

za wyliczenie tak pięknej stawki i to będzie bardzo przychylne i bardzo taka spłaszczona, 

łagodna kwota do odpłatności osobom, które będą potrzebowały tej opieki. Bardzo dziękuję. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję i Pani Burmistrz Nazarkiewicz prosi o głos, proszę bardzo. 

 

Jowita Nazarkiewicz (Zastępca Burmistrza ds. Społecznych) 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, ja tylko tak jeszcze odniosę się do wypowiedzi Pana 

Babiaka, bardziej pewnie chciałabym wytłumaczyć też, bo mam wrażenie, że Pan Babiak nie 

bardzo rozumie definicję osoby samotnej. Osoba samotna nie znaczy, że osoba, której rodzina 

wyjechała, tylko samotnie gospodarująca, natomiast osoba w rodzinie to taka, która np. 

gospodaruje, mieszka razem z współmałżonkiem, to o taką interpretację chodzi. Natomiast 

może się zdarzyć, że osoba samotna ma rodzinę ta, która mieszka gdzieś nieopodal i wspiera. 

Tutaj o takiej interpretacji definicji osoby samotnej mówimy. Dziękuję. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Proszę, Pan Roman. 

 

Roman Babiak (Radny) 

Pani Burmistrz, ja to rozumiem, ale zdarzają się bardzo często takie przypadki, że ktoś po prostu 

zamiast opiekować się osobą najbliższą, czy powiedzmy rodzicami, wyjeżdża i zostawia ją, bo 

chce się dorobić, a ta osoba zostaje samotnie i o to mi chodziło. Ja rozumiem, że 

współmałżonek, to wszystko rozumiem, ale są przypadki, i dość częste, że właśnie ktoś, kto 

naprawdę się poświęca, bo ja z takimi przypadkami zderzam się również jako przewodniczący 

związków zawodowych, jakie to sytuacje są w różnych rodzinach, też mają, dlatego ci ludzie 

poświęcają się, oni w zasadzie są jeszcze karani dodatkowo, bo mają większe opłaty, bo osoba, 

która samotna ma, powiedzmy sobie, mniejsze opłaty, a osoba, która nie wyjechała, tylko czuje 

się w obowiązku opieki nad najbliższą osobą, po prostu płaci większą stawkę odpłatności, o to 

mi chodziło. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Proszę, bardzo Pani Burmistrz. 

 

Jowita Nazarkiewicz (Zastępca Burmistrza ds. Społecznych) 

To znaczy, bo ja mam wrażenie, że dalej Pan Babiak nie zrozumiał, Pan Radny, Panie 

Przewodniczący. Tak jak Pan Dyrektor powiedział, to wynika z ustawy, Panie Radny, my tego 

nie przeskoczymy, no tak stanowi ustawa, tak że może już nie, no ja myślę, że wystarczy.  

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dobrze. 

 

Roman Babiak (Radny) 

Pani Burmistrz, ja wyraziłem tylko swoje zdanie, rozumiem, że to wynika z ustawy i proszę, ja 

to dokładnie zrozumiałem, tak że naprawdę zrozumiałem, o co chodzi. Rozumiem, jest to 
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ustawa w pewnym sensie krzywdząca, o to mi chodziło, ja wiem, że na to Pani wpływu nie ma 

jako burmistrz. 

 

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu, w związku z czym Przewodniczący Rady Pan 

Andrzej Romaniak zamknął dyskusję w tym punkcie i poddał pod głosowanie projekt uchwały. 

 

Za przyjęciem Uchwały Nr XCIII/870/24 głosowało 18 radnych, głosów przeciwnych 

i wstrzymujących się nie było. Uchwała została przyjęta. 

Lista imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.  

 

Ad.12. 

Sprawozdanie z działalności Straży Miejskiej w Sanoku za rok 2023. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Jest z nami Pan Komendant, ale jak Państwo wiecie, już w tej kadencji nie czytamy tego 

sprawozdania, Pan Komendant nie przedstawia, ponieważ wszyscy Państwo mogliście się 

z nim zapoznać, Pan Komendant był na komisji odpowiedniej. Natomiast jeśli są jakieś pytania 

do Pana Komendanta, to proszę bardzo. Chyba że Pan Komendant chce zabrać głos, to 

zapraszam. 

 

Marek Przystasz (Komendant Straży Miejskie w Sanoku) 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Burmistrzu, bardzo chciałem serdecznie 

podziękować za pozytywne przyjęcie sprawozdania z działalności naszej jednostki za rok 2023. 

Pragnę podziękować za wspólną pracę na rzecz naszego miasta w mijającej kadencji, całej 

Radzie, Panu Burmistrzowi wraz z zastępcami, za dobry klimat, za konstruktywne dyskusje, 

dzięki którym w moim przekonaniu udało się sporo dokonać. Wszystkim jeszcze raz serdecznie 

dziękuję i życzę wszystkiego najlepszego. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję Panie Komendancie, również dziękujemy za dobrą współpracę zarówno tutaj, na 

komisjach, jak i informację wyczerpującą na sesjach. 

 

Ad. 13.  

Przedstawienie propozycji zasad gospodarki zieloną infrastrukturą celem adaptacji do 

zmian klimatu. 

 

Piotr Kutiak (Pracownik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska) 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Burmistrzu, zostałem poproszony o zabranie głosu 

na tematy bieżące, związane z ochroną środowiska i utrzymaniem zieleni miejskiej. Otóż, 

początek sezonu wegetacyjnego i początek roku, to zawsze dialog też ze społeczeństwem, 

związany z różnymi wyzwaniami dotyczącymi zarówno spraw tej zieleni wysokiej, jak i zieleni 

niskiej. Te wszystkie sprawy się ze sobą wiążą i pokażę Państwu jedno z możliwych rozwiązań, 

stąd taki nie inny temat tego mojego krótkiego wystąpienia w imieniu wydziału, gdzie pracuje 

jako inspektor. Drodzy Państwo, pierwsze pytanie, które pojawia się wśród mieszkańców i takie 
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najbardziej emocjonalne i tutaj edukację prowadzimy przez cały czas, zarówno w terenie, jak 

i przez telefon i face-to-face, więc to wszystko jest jawne i możecie Państwo zarówno na stronie 

rządowej stat.gov znaleźć informacje na temat usuniętych drzew, oraz wszystkie decyzje, 

wszystkie zgłoszenia, wszystkie dokumenty w związku z obowiązkami ustawy o informacji 

o środowisku są udostępnione na witrynie internetowej, więc zapraszam na witrynę 

ekoportal.gov.pl, gdzie są wszystkie dokumenty z każdej gminy i wszystko to jest jawne. 

Oczywiście, ludzie występują z wnioskami o wycięcie drzewa, a nierzadko bywa tak, że 

potrafią tego zaniechać. Tak że to też nie jest równoznaczne z ilością usuniętych drzew, 

wniosek, zgłoszenie nie jest równoznaczne z fizycznym usunięciem drzewa. Tu widzicie 

Państwo w tym okresie 5 lat ile drzew nasadziliśmy, ile drzew zostało usuniętych, w prosty 

sposób ukazałem liczbą ujemną, drzewa usunięte, a liczbą dodatnią to już 4-cyfrową ile drzew 

przybyło i pod spodem analogicznie macie też Państwo bilans, ile krzewów nam przybyło, ile 

ubyło. Drodzy Państwo, za każde usunięte drzewo Starostwo Powiatowe wg art. 90 ustawy 

o ochronie przyrody nakłada na nas obowiązek zieleni rekompensacyjnej i to są drzewa, 

których obwody na wysokości metra są minimum 9 cm przekroju. Tak? 

 

Tomasz Matuszewski (Burmistrz Miasta) 

Panie Piotrze, jeżeli można poinformować o tych liczbach, ponieważ my tutaj one są 

niewidoczne, ale mieszkańcy też oczekują takiej informacji przejrzystej. Tam jest ta 

kolorystyka ciemna i po prostu tutaj my nie do końca widzimy, chyba, że Pan to powiększy, 

o teraz, ale można też odczytać. 

 

Piotr Kutiak (Pracownik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska) 

Drodzy Państwo,  przybyło ponad 5000 drzew, ubyło 159. Drodzy Państwo, na drzewa tak jak 

w parku mamy ekspertyzy, mamy biegłego, płacimy mu za to i Drodzy Państwo, to są 

ekspertyzy, które dotyczą zarówno analizy ryzyka, czyli traktujemy koronę drzewa jak żagiel 

i biegły oblicza siłę wiatru, która jest w stanie złamać, wywrócić takie drzewo. Jest też taka 

forma badania drzewa, metoda tak naprawdę ultrasonografu, każde drzewo rezonansuje, znacie 

Państwo budowę instrumentów muzycznych, już tu nie będę wgłębiał w te tematy, jest takie 

urządzenie bardzo drogie, bo to minimum 20.000 zł trzeba za takie urządzenie zapłacić, 

wbijamy sądy, czyli gwoździe w korę drzewa i w pień drzewa i następnie specjalnym 

młoteczkiem uderzamy po kolei w te gwoździe, impulsy rezonansujące przekazują te dane do 

komputera, mamy szczegółowy wykres jak wygląda wnętrze pnia, czy jest tam ubytek, czy to 

drzewo jest zdrowe. Tu Drodzy Państwo, jeszcze się posłużę, z krzewami, no to krzewów 

przybyło, Drodzy Państwo, 1670, usunęliśmy 77 krzewów. Drzewa, które nie są chore, i które 

usuwamy, to są najczęściej wnioski mieszkańców, tych mieszkańców, którzy niestety bez 

naszej zgody nasadzają drzewa na pasach drogowych i następnie po prostu te drzewa, ich 

korzenie, wnikają w strukturę ogrodzeń, w strukturę sieci kanalizacyjnej, deszczowej, 

wodonośnej, gazowej, tworząc zagrożenie. To są po prostu drzewa, które występujemy do 

Starostwa Powiatowego, ale bez zgody Starostwa my nie możemy ich usunąć, a nie rzadko po 

prostu Starostwo nam odmawia i takie przypadki są często. Drodzy Państwo, jeśli chodzi o inne 

działania związane z gospodarką, zielenią i takie wyzwania, to widzicie Państwo tutaj na 

zdjęciu właśnie tego biegłego, Pana Tomasza Jaworskiego, ostatnio edukował pracowników 

i prezesów sanockich spółdzielni mieszkaniowych, tych dużych, celem wdrożenia ich 
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w najnowsze trendy dotyczące pielęgnacji drzew. I tu, Drodzy Państwo, no było dość duże 

zaskoczenie, to zdjęcie, które macie Państwo tutaj też przed sobą, to dolne, pokazuje Państwu, 

jak my pielęgnujemy drzewa, lipy, przy pomocy nie pilarek dość często, czasami jest jakiś 

drobny Bosch, które za sobą, czy tam Stihl, czy Husqvarna różne są firmy, które ze sobą zabiera 

arburysta, bo tak nazywamy pilarza wysokościowego, który ma uprawnienia, odpowiednie 

badania lekarskie, predyspozycje na to, żeby jak wiewióreczka wejść na górę, na koronę drzewa 

i te drzewa tak przyciąć, żeby nie zmniejszyć ich korony o 30%. Ale bierzemy pod uwagę, 

Drodzy Państwo, całą bryłę, nie płaszczyznę na tą, którą patrzymy z danego, tylko całą bryłę. 

I tak widzicie, Drodzy Państwo, wyglądają drzewa, które są przycinane i tego się dość mocno 

trzymamy. Drodzy Państwo, likwidujemy rośliny inwazyjne, tutaj współpracujemy od wielu lat 

ze Starostwem Powiatowym, przeznaczamy na to rocznie 5000 zł. Jeśli Starostwo w danym 

roku nie realizuje projektu, który ma za zadanie likwidację roślin inwazyjnych, czyli Barszczu 

Sosnowskiego (Heracleum sosnowskyi), który ma w sobie fotokumaryny, które w kontakcie 

z naszą skórą powodują oparzenia i są niebezpieczne dla ludzi zwłaszcza o jasnej karnacji, bo 

im jaśniejsza karnacja, tym większe oparzenia sięgające na drugiego, trzeciego stopnia, jeśli 

nie współpracujemy ze Starostwem z własnego budżetu, wydajemy pieniążki na ten cel. 

Ponieważ z 1 ha barszczu, Drodzy Państwo, możemy obsiać 200 ha, a nawet 300 ha barszczu, 

to jest bardzo plenna roślina, bardzo trudno ją wyplenić, a korytarzem ekologicznym służącym 

do przenoszenia tej rośliny jest niestety rzeka San i tutaj Starostwo, dość słusznie, podejmuje 

się tego działania, likwidując ogniska tego barszczu, tej rośliny inwazyjnej tzw. Zemsty Stalina 

od dorzecza Osławy, poprzez Dorzecze Sanu i to jest jeszcze wiele lat przed nami walki z tą 

rośliną. Tworzymy łąki kwietne, jest ich ponad 5 ha, tworzymy też rabaty bylinowe, nawet 

przed Urzędem robimy taki zaczątek rabaty bylinowej, ponieważ to jest najnowszy trend i to 

jest dosyć efektowne, to mieszkańcom się podoba. Ale żebyście Państwo mieli też świadomość, 

otóż, dość często w dialogach pomiędzy mieszkańcami, tutaj, pomiędzy ludźmi 

zainteresowanymi w prowadzeniu tych rabat, jest sugestia, abyśmy robili, Drodzy Państwo, 

ogrody kieszeniowe i to jest bardzo popularne w dużych miastach, to jest bardzo popularne 

w Krakowie, ale żebyście Państwo byli świadomi, wiecie ile kosztuje tworzenie, nie wiem 10 

ar takiego ogrodu kieszeniowego? Tyle co utrzymanie roczne naszej zieleni. Bierzemy tutaj 

pod uwagę projekt i bierzemy tutaj pod uwagę nasadzenia bardzo drogich roślin, tak że Drodzy 

Państwo, to jest osiągalne dla miast z takim budżetem jak Kraków, który ma własny zakład 

zieleni, który ma potężne firmy, który ma budżet, powiedzmy jak Katowice, które ma, no jakby 

nie było dosyć solidne pieniążki. Ja jestem też w kontakcie z Panią Lianą Koziarską, która 

pracuje w Urzędzie Miasta w Warszawie, w Stołecznej, tak że tam też wchodzą te nowe trendy, 

ale to są ogromne pieniądze i to dla nas jest odległe, Drodzy Państwo, marzenie. Od kilku lat 

sadzimy także drzewa miododajne, tutaj sadzonki pozyskujemy dzięki projektowi 

realizowanego przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w Rzeszowie, ten projekt jest koordynowany przez Urząd Marszałkowskim. Pielęgnujemy 

pomniki przyrody i tutaj też co 2 lata biegły wchodzi na żywo, bada je dokładniej przy metodzie 

WTA, która jest taka organoleptyczna i przy tej metodzie badania wnętrza pnia, ostatnio 

mieliśmy właśnie rozłamany największy taki pomnik przyrody dąb przy ulicy Tysiąclecia, 

niedaleko herbu, największy dąb, on ma ponad 4,5 m obwodu. I tutaj dla Państwa też taka 

informacja, no ja chciałbym bardzo, żeby na najbliższej sesji Państwo uchwalili nowy pomnik 

przyrody, który będzie nazywał się Zofia i tutaj wnioskodawcą o utworzenie tego pomnika jest 
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Szkoła Podstawowa nr 8 przy ulicy Sobieskiego. Chcemy po prostu otoczyć ochroną i opieką, 

znaczy robimy to od lat, tą magnolię, znaną Państwu na pewno, widowiskową, widokówkową 

dla Sanoka. Mamy też w planach następne pomniki przyrody, będą to 3 potężne lipy, takie 

drzewa musimy chronić, w dzielnicy Olchowce. Drodzy Państwo, pielęgnujemy drzewa 

usuwając posusz i usuwając tylko te gałęzie zbyt wygonione, krzyżujące się, które zaburzają 

statystykę, więc tylko niezbędne, wskazane przez dendrologa, nie do obalenia zresztą w sądzie 

nawet gdyby ktoś zaskarżył. Wytyczne realizujemy, nie obławiamy drzew i to jest dla nas 

niedopuszczalne. Drodzy Państwo, tworzymy też, jak wspomniałem, ekspertyzę, tak że cały 

Park Miejski, choć był wcześniej, jeszcze w latach 2006, to był początek mojej pracy, 

przebadany i ujęty, to wszystko się zmienia. Drodzy Państwo, dzisiaj wg dyrektyw unijnych 

musimy nawet przedstawiać ilość koron drzew na terenie miasta. Ja takie statystyki muszę 

uzupełniać na potrzeby Urzędu Marszałkowskiego, na potrzeby różnych programów, 

projektów, więc nawet zakoronienie drzew i że tak powiem funkcje, bo to teraz się tak fajnie 

nazywa, że drzewa pełnią służbę biocenotyczną, usługi biocenotyczne, tak że takie pojęcia 

wchodzą i Drodzy Państwo, takie dane musimy też mieć i te ekspertyzy nam takich danych 

dostarczają. Drodzy Państwo, program priorytetowy "Czyste powietrze", to jest moje drugie 

biurko, to jest mój drugi pokój i druga praca, można powiedzieć, drugi etat. Ludzi jest mnóstwo, 

Drodzy Państwo, mnóstwo osób korzysta z tego, jakby nie było 2.000.000 zł już w ciągu 

działania programu mieszkańcy otrzymali, wymieniają kopciuchy na kotły piątej klasy, na 

pompę ciepła, wymieniają okna, modernizują swoje przegrody pionowe, fundamentowe, 

ocieplają te domy, to jest ogromna pomoc dla mieszkańców, bo niektórzy dostają 40% 

dofinansowania zwrotu kosztów, niektórzy 70, a niektórzy ci najbiedniejsi nawet 100%, tak że 

zainteresowanie jest ogromna. Także statystykę prowadzimy, miesięcznie 700 telefonów, 

a Pani naczelnik i zastępca Pani naczelnik, zaświadczy, ile osób, jak jest zainteresowanie, tak 

że nie ma dnia, żeby 3, 4 osoby nie przyszło, żeby te wnioski nie uzupełniać, a na 1 wniosek 

podstawowy pół godziny, natomiast jak już są faktury albo kilkanaście tych faktur, to schodzi 

godzina, żeby to wszystko przygotować. Tak że to jest, Drodzy Państwo, też rzecz związana 

z uchwałą antysmogową, tak że nasze powietrze ma być czyste, jeśli tego nie zrobimy do 2028 

roku, to Drodzy Państwo, Turów to będzie pieszczota, tak że Unia nam niestety, no my też 

przystąpiliśmy, zgodziliśmy na to, narzuciła taki parytet, że mamy się tych kopciuchów pozbyć, 

tak że po to jest ten program. Drodzy Państwo, ekstremalne zjawiska pogodowe. Nie muszę 

Państwu wyjaśniać, za moimi plecami fotografia, to nie są wiatrołomy, to nie są wiatrowały, te 

karpiny drzew, tych potężnych jesionów to jest efekt, Drodzy Państwo, tego, że zmienia nam 

się klimat. Czy będziemy do tego podchodzić naukowo, a ja jako osoba wierząca i osoba też, 

która tam inżyniera ochrony środowiska, leśnictwo i rolnictwo, magisterium podchodzę i wiarą, 

nauką do tych spraw, Drodzy Państwo, czy będziemy kreacjonizm, czy ewolucjonizm 

wyznawać, to fakty są takie, że mamy zmiany klimatyczne. Czy to jest efekt sprężenia 

zwrotnego, małej epoki lodowcowej, czy będziemy podążać ścieżką, że to my jesteśmy winni, 

to nie jest istotne, my nie mamy na to wpływu, możemy się, Drodzy Państwo, tylko dostosować. 

Natomiast to, że nie ma takich zim, że grunt nie jest związany i drzewa są do tego 

niedostosowane, te wywroty, Drodzy Państwo, które widzicie, to jest efekt odwilżeń, to jest 

efekt deszczów zimowych, wywracają się całe karpy i mamy uszkodzenia. Co z tego, że 

jesteśmy ubezpieczeni, jest zniszczone mienie mieszkańców i z tymi problemami też niestety 

się borykamy, no i musimy też temu przeciwdziałać. Choroby drzew, górny prawy róg choroby, 
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zespół chorób naczyniowych jesionu, prof. Kowalski z Akademii Rolniczej w Krakowie to 

bada, tak że to jest pierwszy polski naukowiec, który odkrył. No i jaki efekt dla nas, Drodzy 

Państwo, 30% drzewostanu parku to są jesiony i one zniknął na naszych oczach. Wiąz, jak sama 

nazwa wskazuje, wiązał nam skarpę miejską, były linearne, że tak powiem, nasadzenia na 

skarpie Staromiejskiej, których już nie ma wiąznika, tak że pożegnamy się z brzozą, 

prawdopodobnie z modrzewiem, pożegnamy się z jesionami, wiele gatunków zniknie. 

Natomiast jest szansa dla wielu innych gatunków, które pojawią się w naszym mieście, które 

się świetnie teraz czują, tak jak platany, je też nasadzamy i te zmiany też niestety wymuszają 

na nas wycinka drzew, co się mieszkańcom nie podoba, ja z całym sercem jestem z nimi, bo się 

zgadzam z ich emocjami, bo to drzewo kiedyś nasadził dziadek, bo pod tym drzewem się 

bawiłem, szedłem do szkoły i one mnie ocieniało, to są emocje. Tu widzicie Państwo, też na 

Okopisku, na tym zieleńcu przy ulicy Jagiellońskiej, naprzeciwko Hali Targowej, tu widzicie 

Państwo suchoczub świerka serbskiego, to, co się dzieje w Puszczy Białowieskiej, to jest efekt 

opadania wód gruntowych, czyli osłabienie drzewa, który ma płaski system korzeniowy i też te 

choroby na świerku są zauważalne, świerk cofa się ze swojego północnego zasięgu i zanika, to 

samo Drodzy Państwo, z tym polodowcowym gatunkiem modrzewiem. Drodzy Państwo, no 

ważne jest, żebyśmy mieli tej zieleni jak najwięcej. 26 ha na bulwarach obsadzonych, 

zagospodarowanych, wszyscy uwielbiają tam chodzić i też ten teren utrzymujemy, ale warto 

też wiedzieć, że mamy ścieżkę dydaktyczną, która biegnie przez 20 ha, bardzo cenny obszar 

Starorzecza, to są wilgotne łąki, to są tzw. przedwojenne jeszcze olszyny, które zostały tam 

zmeliorowane i tam mamy ścieżkę dydaktyczną, która ciągnie się przez 2 km robiąc taką pętlę. 

Tam występuje ponad 15 gatunków chronionych, rzadkich naprawdę dla nas i może część osób 

się nad tym pochyli zagadnieniem, ale to jest teren bardzo fajny do spacerów z psem, do 

spacerów z rodzinami, taki nietypowy bo zabagniony i tą ścieżkę teraz wyremontowaliśmy, bo 

korzysta sporo mieszkańców osiedla Nad Stawami z ulicy Poetyckiej, Witkiewicza itd. Więc 

na specjalnym systemie i to opracował mój kolega z pracy, Pan Ludwik Kopleński, kolega 

inspektor, jako budowlaniec, no zna się na tym, na tych rurach drenacyjnych oparliśmy całą 

konstrukcję, ona będzie wyniesiona nieco wyżej i dzięki temu miejmy nadzieję, że ta ścieżka 

przetrwa i będzie cieszyć Państwa oczy. Ja się cofnę, bo tutaj coś mi przeskoczyło. I teraz ją 

remontujemy, niedługo będzie oddana, bo ten remont jest na ukończeniu. Drodzy Państwo, coś, 

co na pewno budzi Państwa emocje, czyli koszenie. Drodzy Państwo, statystyki i polecam tutaj 

takie opracowanie jeszcze z 2004 roku "Zielony Sanok" jakby nie było jest to dzieło Pani 

architekt Zachariasz z Politechniki Krakowskiej i tam wyraźnie jest, Drodzy Państwo, napisane, 

że tereny zielone w Sanoku to 75%, teraz to się na pewno zmieniło przez obwodnicę, ale 

przyjmijmy, że 70% powierzchni, to analizowałem przez Kulki, przez Geoportal, mamy 

terenów niezurbanizowanych, niezabudowanych, które jakby nie było porośnięte są 

roślinnością, różną, wysoką, niską, średnią. Mamy 33 obszary chronione, w tym 4 obszary 

Natura 2000, Park Krajobrazowy. Samych terenów, który utrzymujemy tak ściśle, to mamy 

i stale wg przetargów mamy 91, Drodzy Państwo, co stanowi jakby nie było, no prawie 2,5% 

powierzchni naszego miasta, na 1 mieszkańca przypada zatem już, biorąc pod uwagę te 39 km² 

i powiedzmy 35000 mieszkańców, przypada 700 m² zieleni, natomiast zieleni urządzonej przez 

nas utrzymywanej 21 m. Przyznacie Państwo, w porównaniu z innymi miastami jest to dość 

niezły wskaźnik. Jeśli chodzi o pasy drogowe, kosimy ze względu na estetykę i na 

bezpieczeństwo 2 razy w roku. Musimy po prostu tak wydatkować te środki, żeby nam 
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starczyło na cały rok i też na inne zadania. Gdybyśmy kosili, Drodzy Państwo, wszystkie 

nieużytki, co jest kompletnie bezcelowe, a do tego za chwileczkę dojdziemy, no to byśmy tylko 

to kosili, nie utrzymalibyśmy ani parku, ani zieleńców, a jakby nie było, tereny zieleni 

wielkopowierzchniowej, takie jak park, jak bulwary, jak zrekultywowane wysypisko, no to 

kosimy maksymalnie 3 razy w roku, więcej koszenia jest na terenach, które tego wymagają. 

Tereny reakcyjno-sportowe, których mamy 14 w Sanoku, tam użytkowane przez dzieci, przez 

młodzież, już muszą mieć tą wysokość trawy, aby zapewnić im bezpieczeństwo, i wygodę. 

Drodzy Państwo, no to co wspomniałem o tych zmianach klimatów mógłbym się rozwodzić na 

ten temat, ale tą prezentację najwyżej umieszczono na stronie Drodzy Państwo, w zakładce 

zieleń miejska, to jest online, więc będzie do Państwa dyspozycji ta prezentacja, tam jest też na 

stronie internetowej Urzędu Miasta dość sporo informacji na temat terenów zielonych i to będę 

cały czas uzupełniał. Tak że tu widzicie Państwo, choćby wskazania Unii Europejskiej 

dotyczące naszego kraju, Europy Środkowo-Wschodniej, że będą ekstremalne temperatury, że 

będą mniejsze opady latem, że będzie wzrost zagrożenia powodzią zimą, ale też zwiększenie 

różnorodności upraw, bo dzięki temu, że zmienia się klimat możemy wejść z inną technologią, 

rolniczą, czy też uprawową. Drodzy Państwo, to wspomniałem wcześniej, to ograniczenie 

koszenia trawników, no to przynosi wiele korzyści ekologicznych, środowiskowych, ale też 

jakby nie było ekonomicznych, bo trawa jakby nie było wchłania pyły, niska emisja to jest 

każda emisja gazów, które wydobywają się z kominów poniżej 12 m, czyli z naszych 

gospodarstw domowych, to jest wchłanianie też pyłów bardzo szkodliwych dla naszego 

zdrowia benz alfa pirenu i tu też nie będę się rozwodził, ścieralnych powierzchni ze sprzęgieł, 

to wszystko wdychamy i to Drodzy Państwo kumuluje się w naszym organizmie, brak ruchu, 

stres, zła dieta plus te czynniki to są czynniki kancerogenne i to już nie muszę Państwo 

tłumaczyć, bo z literatury na pewno Państwo, czy z komunikatów to znacie. Utrzymywanie 

wilgoci, jeśli byśmy dopuszczali do koszenia, tak jak nieraz chcą mieszkańcy w sezonie 

wegetacyjnym podczas tych wysokich temperatur, a my musimy przewidywać, patrzeć na 

prognozy miesięczne, czy kosić, czy nie kosić, czy wstrzymać firmę, czy ją puścić, bo ten 

trawnik no niestety będzie wygląda mało efektownie, trawa będzie spalona, bo jakby nie było, 

ta zieleń niska utrzymuje wilgoć, no już nie mówiąc o produkcji tych pyłów, tego hałasu 

związanego z kosiarkami, też ważna jest bioróżnorodność, którą niewątpliwie w Sanoku mamy. 

Drodzy Państwo, no jest to bardzo też popularne w wielu miastach obecnie, żeby robić łąki 

kwietne, my korzystamy tutaj z współpracy z Panem już prof. dr Łukaszem Łuczajem 

z Politechniki Rzeszowskiej, pasjonatem, który korzysta, że tak powiem, z zasobów naszych 

łąk, pod Zarszynem, pod Długim, w Nowosielcach zbiera materiał sadzeniowy i macie 

Państwo, różnorodność tych gatunków tutaj mamy, górne zdjęcie przedstawia, ulicę Przemyską 

przed kościołem i mnóstwo właśnie barwnych roślin, taka mozaika się wytwarza. Teraz 

troszeczkę popracujemy nad glebą i dodamy nowe wysiewy nowych roślin, więc będzie 

troszeczkę więcej kolorów niebieskiego, no i tutaj mamy te rabaty bylinowe, które tworzą też 

taką ciekawą enklawę na ulicy Jagiellońskiej. To sprzyja wielu czynnikom i bilans wód 

gruntowych jest lepszy i oszczędność czasu, i pieniędzy, bo kosimy łąki kwietne zgodnie 

z praktyką rolniczą tylko raz na jesień, czasami, żeby wzbudzić inne gatunki, kosi się 

dwukrotnie. I Drodzy Państwo, no to co może być propozycją, bo te wszystkie działania oraz 

wiele innych może być zalążkiem do stworzenia takiego miejskiego planu adaptacji do zmian 

klimatu. Poprzedza to szczegółowa analiza naszych silnych i słabych stron, w zależności 
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SWOT, to jest wiele czynników, bo analizowane sektory poprzez inne miasta to jest i zdrowie 

ludzi, i system jego ochrony, zarządzanie kryzysowe, świadomość społeczna, transport 

i komunikacja, co Państwo już wdrażacie, także tutaj budownictwo kubaturowe, co też jest 

wdrażane, rolnictwo i leśnictwo, co także nas dotyczy, tutaj jest obecny Pan Naczelnik, system 

przyrodniczy miasta, energetyka, co Państwo też wdrażacie, a także gospodarka 

wodnościekowa i gospodarka odpadami, to wszystko się ze sobą wiąże, więc być może ten 

zalążek do takiego planu, który przyda się na pewno przy pozyskiwaniu środków 

pozabudżetowych w oparciu o te rzeczy, które robimy, zieleni może być taką szansą. No i tutaj 

jeszcze raz dla powtórzenia i to będzie na stronie już do Państwa analizy, dla Państwa 

informacji, informacji mieszkańców, czyli wszystkie zagrożenia związane w naszym regionie 

ze zmianami klimatu, do których się musimy zaadoptować, dostosować, czyli zmiany 

temperatury i zmiany stosunków wodnych, opadów i wzrost aktywności burzowej, co 

niejednokrotnie Państwo obserwowaliście i co też miało wpływ na tutejsze warunki. Dziękuję 

serdecznie za uwagę, jestem do Państwa dyspozycji, gdyby ktoś z Państwa potrzebował 

informacji, czy mógłbym jakoś pomóc, zawsze jestem do dyspozycji. Dziękuję ślicznie za 

uwagę. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Czy są jakieś pytania do Pana? Tu Pan Przewodniczący Kozak, a potem Pan 

Radny Osękowski i Pan Burmistrz. 

 

Grzegorz Kozak (Wiceprzewodniczący Rady) 

Chciałem zapytać taką rzecz, jaka jest odpowiedzialność miasta, jeśli chodzi o drzewa, które są 

umieszczone na cmentarzach? Bo wielokrotnie mieszkańcy się obawiają tego, że konary, czy 

też całe drzewa mogą spaść na nagrobki i poniszczyć te nagrobki, nie mówiąc o tym, że są, nie 

mówiąc o tym właśnie, że korzenie drzewa, że tak powiem, rozsadzają tą infrastrukturę 

cmentarną w postaci nagrobków. To jest moje pierwsze pytanie. I drugie pytanie, jakie miasto 

ma możliwości oddziaływania na spółdzielnie jeśli chodzi o kwestię ogławiania drzew? Bo 

teraz idąc w dół ulicą Sobieskiego, po lewej stronie widzimy, jak została ogołocona ta piękna 

lipa ze swoich konarów, stoją same kikuty. Czy miasto w ogóle może ingerować w tego typu 

praktyki? Dziękuję bardzo. 

 

Piotr Kutiak (Pracownik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska) 

Odpowiadając na pierwsze pytanie. Jeśli chodzi o cmentarze, to te kwestie są w zakresie 

czynności mojego przełożonego Pana Wiesława Obucha, który na bieżąco monitoruje 

drzewostan na terenie cmentarzy, występuje z wnioskami do Starostwa na usunięcie oraz też 

zleca zabiegi dendrologiczne, czyli usuwanie posuszu i kształtowanie koron na tym cmentarzu. 

Nie mam dokładnie informacji, ale tam kilka drzew zostało usuniętych, tych zagrażających 

i tutaj jakikolwiek sygnały od mieszkańców, które płyną do wydziału, tutaj jestem tylko 

zwykłym pracownikiem, jestem plankton urzędniczy, więc tutaj mój, że tak powiem, Naczelnik 

powinien się w tej kwestii wypowiedzieć, są podejmowane. Odpowiadając na Pana pytanie 

dotyczące... Miasto jest właścicielem, miasto jest właścicielem, administratorem. Tak, jesteśmy 

też ubezpieczeni na takie wypadki. Są też sytuacje ekstremalne, które się zdarzały i tutaj były 

prowadzone też postępowania wspólnie z ubezpieczycielem, tak że mamy wykupioną polisę, 
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też jesteśmy ubezpieczeni. Natomiast odpowiadając na drugie pytanie odnośnie drzew na 

spółdzielniach, po to też było to szkolenie, żeby doinformować spółdzielnie o tym, że nie jest 

potrzebne i ekonomicznie uzasadnione takie cięcie, które niejednokrotnie spółdzielnie 

wprowadzają. Na drzewo, zdaniem biegłych, zdaniem arborystów, bo trzeba oddzielić po 

prostu ogrodnika, leśnika, dendrologa, bo dendrolog się zajmuje, że tak powiem, odmianami 

drzew, gatunkami, rozpoznaje ich cechy morfologiczne, anatomiczne, molekularne itd. 

Arborysta to jest człowiek, który stara się tak utrzymywać drzewa, żeby służyły one 

mieszkańcom, bo drzewo tak naprawdę nie potrzebuje żadnego przecinania, przycinania 

potrzebujemy my, ludzie. I tutaj, Drodzy Państwo, też spółdzielnie, muszą iść na kompromis 

pomiędzy mieszkańcami i ci z parteru zawsze będą mówić, ciąć jak najwięcej, ci z czwartego 

piętra, proszę zostawić to drzewo. I Drodzy Państwo, no to jest wyzwanie, to trzeba też 

podchodzić z pokorą, bo no wszyscy po prostu chcą załatwić sprawę, zarówno w spółdzielni, 

jak i u nas. My musimy się poruszać zgodnie z wytycznymi zawartymi w ustawie o ochronie 

przyrody, która nie pozwala przyciąć korony drzew więcej niż 30% objętości. Ale Drodzy 

Państwo, karzemy administracyjnie spółdzielnie, to odpowiecie Państwo, kto za to zapłaci? 

Więc Drodzy Państwo, tutaj mamy ogromne, że tak powiem, pole do popisu jeśli chodzi 

o edukację, edukujemy spółdzielnie od lat i te, że tak powiem, rozmowy trwają nieprzerwalnie 

każdej wiosny. Przyjeżdżamy, wstrzymujemy, obecny jest też Pan Komendant, tutaj 

wielokrotnie współpracowaliśmy na tym polu, wstrzymujemy te wycinki, informujemy. I tak 

to niestety wygląda. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dobrze, dziękuję. Teraz wg kolejności, proszę bardzo Pani Przewodnicząca Zofia Kordela - 

Borczyk. 

 

Zofia Kordela - Borczyk (Wiceprzewodnicząca Rady) 

Szanowni Państwo, ja bardzo krótko. Bardzo dziękuję Panie Naczelniku, za to, że Pan, 

inspektorze za to, że Pan nam przedstawił tutaj taką kompleksową informację na ten temat. To 

są strasznie ważne sprawy. Jeżeli ktoś z Państwa sobie jeszcze z tego nie zdaje sprawy, że 

ochrona środowiska jest tak istotna, to tutaj mi się Pana podobało to powiedzenie, że Pan jest 

również człowiekiem wierzącym, prawda i że to jest również taka misja nasza ochrona, właśnie 

przyrody. Szkoda, że tego nie wszyscy rozumieją i czasami robią sobie z tego, nie wierzą, robią 

sobie z tego żarty, niepotrzebnie zupełnie. To też świadczy, to o czym mówię, to też jest 

prezentowane generalnie podczas ilości takich prezentacji tego typu jak Pana, bo ja 

oczekiwałabym, że w mieście takim jak Sanok, gdzie dużo mamy tej zieleni, to jest nasz 

potężny, wielki majątek, że w sumie bardzo rzadko mówimy na tematy ochrony środowiska 

i bardzo rzadko odbywają się dyskusje na ten temat, również na komisji ochrony środowiska, 

w której no właściwie ten temat ochrony środowiska, no to jest praktycznie w ogóle nie istnieje, 

to, co opiniujemy, to są naprawdę czasami jakieś dziwne, dziwne kwestie. Ja również moim 

marzeniem takim jest, żeby takie wystąpienia jak dzisiaj Pan miał tutaj, żeby one 

w harmonogramach posiedzeń Rady znajdowały się w ważniejszych miejscach, nawet przed 

sprawami dotyczącymi budżetu, obligacji itd. itd. właśnie sprawy dotyczące ochrony 

środowiska. To pewnie tyle z mojej strony. Dziękuję bardzo. 
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Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Proszę, Pan Radny Osękowski. 

 

Marian Osękowski (Radny) 

Ja mam takie pytanie, to z pierwszej części tego Pana filmiku, tam chodziło o te rośliny 

inwazyjne, chodzi mi o barszcz Sosnowskiego, chciałbym dopytać jaki jest okres najlepszy do 

jego wycięcia, bo to jest taka sprawa, tam, gdzie ja mam akurat działkę, tak olbrzymi rośnie 

około 3 m, a i większy nawet jest to normalnie jak parasole wygląda. Ja to parę razy zgłaszałem, 

oczywiście, po interwencji Pani Beaty udało się go trochę wyciąć, ale kiedy jest najlepiej go 

ciąć, bo on wycięty uważam, że nie w tym momencie i on się wysypał. No i teraz, w tym roku 

będziemy mieli go znowu pełno. Kiedy jest najlepszy okres? 

 

Piotr Kutiak (Pracownik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska) 

Odpowiadając na pytanie, jeszcze pozwolę sobie podziękować Pani wiceprzewodniczącej, 

dziękuję serdecznie. Odpowiadając Panie Radny na Pana pytanie, zdaniem dr Szewczyka 

z Uczelni tutaj naszej Państwowej i on jest też wykładowcą w Krakowie na Akademii Leśnej, 

Drodzy Państwo, najlepszy okres na usunięcie tego barszczu to jest wczesna wiosna. Wystarczy 

sztychówka i cios w szyje korzeniową, to załatwia tą roślinę. Jeśli będziecie Państwo, tą roślinę 

sparzać glikofosforatem, czyli tymi wszystkimi szkodliwymi substancjami, których my 

w mieście nie wykorzystujemy, nie pryskamy randapem, nie używamy od wielu lat tego środka, 

ten barszcz będzie sparzony, ale będzie odrastał. Po piątym koszeniu, to MOSiR może 

zaświadczyć, barszcz przyjmował funkcje, płożącą, jak to jest roślina, która sięga barszcz 

Sosnowskiego do 3, 4 m, ale barszcz olbrzymi, czyli drugi barszcz Mantegazziego, który do 

nas wnika do Olchowiec od PGR-u. Na szczęście są 3, 4 osobniki, które tam monitoruje, bo to 

jest jeszcze większe świństwo, to Drodzy Państwo, po piątym koszeniu ta roślina, ten kosz 

kwiatostan tworzy tuż przy ziemi i z tego jest w stanie się rozsiać. Tak że wyobraźcie sobie 

Państwo energię i że tak powiem, upartość tej rośliny, więc ciąć sztychówką albo kupić 

azotniak, czyli nawóz ten z dużą ilością azotu i można z tego zrobić roztwór, można nawet do 

tej szyi korzeniowej, czyli tuż przy korzeniu może Pan ten azotniak wsypać i tą roślinę wyparzy. 

My rozpuszczonego azotniaku, czyli zwyczajnego nawozu azotowego, używamy do usuwania 

różnych chwastów gdzieś tam w szczelinach chodnika, nie używamy w ogóle fosforatów, nie 

używamy tych szkodliwych substancji, to jest najprostszy sposób, no i przed kwitnieniem to 

trzeba, przed owocowaniem, trzeba to zrobić. Ostatnie doświadczenie Starostwo Powiatowe, 

nawet wypasają barszcz Sosnowskiego przerzuci bydło na wioskach i to jest też skuteczne 

i ekologiczne. 

 

Marian Osękowski (Radny) 

Jeszcze chciałbym dopytać, a kto to ma robić, bo tutaj od strony Trepczy, od ujęcia wody 

w kierunku Sanoka, tam jest tak jego dużo, a mamy niżej ujęcie wody i czy my to mamy sami 

mieszkańcy, którzy tam mamy działki robić to, czy to ma ktoś zrobić ze służby? 

 

Piotr Kutiak (Pracownik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska) 

Drodzy Państwo. Barszcz usuwa póki co w ramach projektów jeszcze przez ten rok Powiat 

Sanocki, jeśli będzie taka potrzeba, postępowanie ofertowe do firm i jak co roku będziemy to 



 35 

usuwać, zajmą się tym specjalistyczne firmy, firmy, które utrzymują zieleń, tak to robiły, gdy 

tego projektu nie było. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Może koleżanka, Pani Radna Beata Wróbel dopowie, bo widzę, że wie. 

 

Beata Wróbel (Radna) 

Tak się składa, że ja pracuję w Wydziale Ochrony Środowiska, Rolnictwa i Leśnictwa 

w Starostwie Powiatowym i nasz wydział pilotuje właśnie program dotyczący zwalczania 

barszczu Sosnowskiego jako rośliny inwazyjnej. W tym roku z końcem marca kończy się już 

projekt, tak że do kogo należy, było pytanie, do kogo należy zwalczanie? Do właściciela 

nieruchomości. Nasze działanie miało na celu zlikwidowanie barszczu Sosnowskiego 

najbardziej dużych... To do Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wód Polskich należy 

zwalczanie barszczu Sosnowskiego. Nasze działanie miały na celu zlikwidowanie tego 

najgorszego stanu, czyli tych dużych osobników i pokazanie jak to powinno wyglądać. 

Natomiast każdy właściciel powinien zwalczać roślinę inwazyjną na własnym terenie, u siebie, 

tak. Jeżeli Państwo są zainteresowani, żeby się dowiedzieć więcej, to zapraszam do naszego 

wydziału, my już prowadzimy to drugi raz zwalczanie barszczu, pierwsze miało miejsce w 2014 

roku, teraz jest kolejny i jeżeli będą jakieś informacje, to zapraszam, zawsze udzielimy. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Proszę bardzo, Pani Radna Wanda Kot. 

 

Wanda Kot (Radna) 

Ja mam pytanie do Pana z tym, że nie wiem, czy Pan jest właściwym adresatem, czy problemy 

z ptactwem też w Pana zakresie są? 

 

Piotr Kutiak (Pracownik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska) 

Zajmuje się tym kolega, ale w czym pomóc? 

 

Wanda Kot (Radna) 

Mieszkańcy w bloku tutaj Sobieskiego nr 18 właśnie dzwonili do mnie, żebym się zajęła tym 

tematem. Natomiast chodzi o to, że zamiast ptaków kolorowych, śpiewających, które zawsze 

umilały czas mieszkańcom, pojawiło się w obrębie bloku i ogródka jordanowskiego, pojawiło 

się jakiś czarne ptactwo, nie umiem określić, czy gawrony, czy wrony, w każdym bądź razie 

takie wydają odgłosy, że martwią się już o swoje zdrowie psychiczne, a poza tym podkreślają 

też fakt, że zanieczyszczają place zabaw dla dzieci. No i prosili o interwencję w tej sprawie 

jeśli można cokolwiek zrobić. 

 

Piotr Kutiak (Pracownik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska) 

Przekaże tę sprawę do wydziału, do kolegi Ludwika Kopleńskiego, niemniej jednak mamy teraz 

okres lęgowy ptaków, który zaczyna się z pierwszym dniem marca, a kończy się bodajże 

15 października i tam mamy akurat kolonie gawronów, czyli ptaków z rodziny krukowatych. 

I to jest, Drodzy Państwo, kolejna rzecz związana właśnie zmianami klimatu. Otóż, mieliśmy 
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kiedyś problem dawno, dawno temu jak jeszcze było wysypisko śmieci z krukowatymi na 

terenie Sanoka, ale ten problem zniknął, gdy przykryliśmy płaszczem ziemi i membraną to 

zrekultywowane wysypisko. Teraz zmiany klimatu sprawiają, że te ptaki z innych stref 

geograficznych, z północnych przychodzą do nas, no i gdzie żerują, na niezabezpieczonych 

pojemnikach, gdzie składowane są odpady bio. Wystarczy, że wyjdziecie Państwo nawet 

z odpadami do swoich śmietników, one wykorzystują każdą szczelinę, żeby dostać się do 

odpadów bio, które jest dla nich jakby nie było przez cały rok pożywieniem. To będzie potężne 

wyzwanie, także to obserwujemy też z wydziału i ja ten sygnał przekaże. Dziękuję. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Proszę bardzo, Pani Radna Lisowska. 

 

Teresa Lisowska (Radna) 

Ja mam takie pytanie, czy program czyste powietrze, wymiana kopciuchów jest skierowany 

wyłącznie do indywidualnych mieszkańców, dofinansowanie, czy np. związki typu 

Nauczycielstwa Polskiego też są zainteresowane wymianą pieca, czy dofinansowanie też 

dotyczy innych niż indywidualnych mieszkańców? 

 

Piotr Kutiak (Pracownik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska) 

Program "Czyste powietrze" to nie jest program socjalny, kolejny 800 plus, to jest program 

ekologiczny, którego nadrzędnym celem jest poprawa powietrza atmosferycznego poprzez 

likwidację wszystkich pieców na biomasę, na węgiel, na drewno poniżej piątej klasy. 

Adresowany jest do gospodarstw domowych, adresowany jest też do gospodarstw, gdzie są, 

Drodzy Państwo, 2 lokale z odrębną księgą wieczystą, czyli powiedzmy Błotna 1/1 i Błotna 

1/2. Natomiast nie jest adresowany do wspólnot mieszkaniowych, do kamienic, tak że tak to 

wygląda. Dzięki temu programowi można wymienić stary kopciuch na kocioł gazowy, na 

pompę ciepła i to są różne rodzaje, są też możliwości termomodernizacji, pozyskania nawet 

fotowoltaiki, wymiany okien, drzwi, drzwi garażowych bądź kompleksowej 

termomodernizacji, tutaj dofinansowania sięgają od 13.000 zł, aż po 135.000 zł. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Proszę bardzo, jeszcze Pani Radna Małek. 

 

Bogusława Małek (Radna) 

Panie inspektorze, ja mam takie pytanie. W ubiegłym roku, Pan też mieszka na dzielnicy 

Posada, gdzie spółdzielnia mieszkaniowa Autosan dokonała przycinki drzew w taki sposób, że 

koło mojego bloku, gdzie mieszkam, trzy świerki usychają. I teraz się pytam, robiły to osoby, 

bo to tam wiadomo, jaka firma, że one nie były przeszkolone, bo pytałam Prezesa i powiedział 

do mnie, że się uczyły na naszych drzewach. Tak nie może być, dlatego, że mnie się wydaje, 

że trzeba uświadomić prezesów, że nie można wpuszczać ludzi, którzy dopiero się będą uczyć 

na naszych drzewach, no nie można. Mam 3 świerki, który usychają. Więc taką tutaj prośbę, że 

może by uświadomić prezesów spółdzielni jak to ma wyglądać i wziąć ludzi, którzy się na tym 

znają. Pan wie dobrze, jak zostały przycięte drzewa. Dziękuję bardzo.  
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Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. I Pan Burmistrz, proszę bardzo. 

 

Tomasz Matuszewski (Burmistrz Miasta) 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni, bardzo się cieszę, że ten punkt, który prosiłem 

o wprowadzenie związany z propozycją zasad gospodarką zieloną, infrastrukturę celem 

adaptacji do klimatu, jak widać, poruszył Państwa. Tu chciałem również bardzo serdecznie 

podziękować Panu Piotrowi Kutiakowi za profesjonalną naprawdę prezentację, która myślę, że 

też dała nam taki przegląd tego, co się faktycznie dzieje. W ostatnim czasie bardzo dużo, dużo 

różnych też w tym okresie kampanii nawet widać, pojawia się filmów, zdjęć i niektóre osoby 

chcą, jakby wykorzystać sytuację z przecinką drzew, która często nie jest elementem, można 

powiedzieć, kontroli Urzędu Miasta, a tak jak już tutaj Pani nawet Bogusława Małek 

wspomniała, Pani radna Bogusia wspomniała o tym, że przecinane są one przez firmy 

zarządzane przez można powiedzieć, spółdzielnie i to przecinanie, ogławianie drzew później 

powoduje to, że my musimy walczyć o poprawę tej infrastruktury zielonej na terenie naszego 

miasta. Zmienia się klimat, widzimy, że te nasadzenia, które realizujemy i tych nasadzeń jest 

dużo więcej, te liczby też, Państwo muszą wiedzieć, dlatego też prosiłem Pana Piotra, aby one 

trafiały do przestrzeni publicznej poprzez wypowiedzenie cyfry, która pokazuje, że my 

nasadzamy, jeżeli na terenie miasta mamy wycinkę drzew, to jest pełna analiza, mamy 

fachowców do tego, abyśmy brali pod uwagę to, ile tych drzew później nasadzonych i co roku 

robimy duży, też taki ruch w kierunku ekosystemu, aby powiększać liczbę drzew na terenie 

naszego miasta. Na pewno kierunek w kolejnych latach będzie się miasta musiał zmienić, 

dotyczy to przede wszystkim koszenia traw, wilgotności, utrzymywania tej wilgotności na 

terenie naszego miasta. Są sygnały nawet od przedsiębiorców, ja pamiętam, posty pojawiają się 

od różnych osób, gdzieś tam ktoś pokazuje, robi zdjęcie, trawa nie wykoszona, jak te dzieci 

mogą tutaj biegać, a dotyczyło to innych obszarów w mieście albo przy drogach gdzieś jakieś 

tereny niewykoszone. Będąc, w różnych miejscach w Polsce, rozmawiałem z różnymi 

prezydentami, burmistrzami, wiem o tym, że w ogóle już na północy Polski, to nie podejmuje 

się działań dotyczących jakichkolwiek koszenia na terenie miasta. Wiem o tym, że mamy 

troszeczkę inny klimat, ta trawa jest pielęgnowana przez nas w różnych obszarach, ale też 

pokazaliśmy, że ilość łąk kwietnych wzrosła do kilku hektarów w ostatnich latach i te działania 

będziemy na pewno ukierunkowywać do tego, aby wilgotność na terenie miasta Sanoka została 

utrzymywana, dzięki temu ta ściółka będzie wspomagała te drzewostany, które są na terenie. 

Chciałbym, żebyśmy na to zwrócili uwagę. Ostatnie spotkanie, które przeprowadziliśmy 

z prezesami spółdzielni, też pokazało, że jak ważne jest informowanie ich i edukacja, którą 

mam nadzieję przyswoili na tyle, aby firmy, które są w tej chwili, można powiedzieć, 

podpisywane z nimi umowy na zasadzie tej przycinki drzew na terenie różnych spółdzielni, 

brały pod uwagę te wytyczne, które my przedstawiliśmy. Odnosząc się do słów Pani Bogusi 

mogę poinformować jedno, na pewno będziemy starali się teraz wpływać bardziej edukacyjnie 

jeszcze na tych prezesów, wymuszać na nich, aby ekipy, które będą zajmowały się przycinką 

tych drzew, nie popełniały takich błędów, bo one są widoczne, przykład tych drzew, o których 

Pani wspomniała, pokazuje, że niektórzy podchodzą do tego, zróbmy to raz, a dobrze, a po 4 

latach zobaczymy, czy będziemy musieli jeszcze raz przyjechać, a to się okazuje, że nie będzie 

do czego przyjechać. Dlatego też jest bardzo dużo głosów społecznych. Jest tutaj z nami dzisiaj 
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Pani Grażyna Konopka, która skontaktowała się ze mną w ostatnim czasie, ale też Pani, która 

bardzo mocno zaangażowała się właśnie w tą zieleń miejską, dużo artykułów, które gdzieś tam 

trafiały do Tygodnika Sanockiego i z prośbą o to, abyśmy brali to pod uwagę. Edukacja zaczęła 

się od strony można powiedzieć społecznej i Pani Grażyna, jeżeli Pan Przewodniczący pozwoli, 

chciałaby też również zabrać głos i odnieść się do tego, bo nawet ta cała sytuacja w ostatnim 

czasie jest pokłosiem tego, że mogliśmy się spotkać, przeanalizować sytuację w mieście i też 

pokazać w ilu obszarach jeszcze musimy tą edukację prowadzić, nie tylko tutaj to, co my 

robimy, bo ja jestem też biologiem i z Panem Piotrem mi się bardzo dobrze rozmawia, jak mi 

jeszcze opowiada o tym wszystkich pracach, które są czynione, to wiem o tym, że idziemy 

w dobrym kierunku, ale ten dobry kierunek musi być jakby naszym wspólnym dobrem dla 

wszystkich podmiotów i spółdzielni przede wszystkim, które mają bardzo duże obszary zielone 

do zarządzania i w odpowiednich krokach musimy się poruszać. Dlatego też Panie 

Przewodniczący, jeżeli Pan pozwoli, prosiłbym bardzo o głos dla Gani Grażyny Konopki. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Proszę bardzo Pani Grażyno. 

 

Grażyna Chytła (mieszkanka miasta Sanoka) 

Dzień dobry Państwu, Pan Burmistrz mnie przedstawił jako Grażyna Konopka, dlatego, że tak 

funkcjonuje na Facebooku, a ja nazywam się Grażyna Chytła, nie będę tłumaczyć po prostu, 

dlaczego tak się stało, bo to za długo by trwało. Proszę Państwa, ponieważ 36 lat mieszkam na 

osiedlu Błonie, ale to, co się w ostatnich latach u nas w sensie wycinanej, to już mówimy 

mieszkańcy, wyżynanej zieleni, to po prostu przelało czarę goryczy. Ja jestem tutaj dzięki Panu 

Burmistrzowi, bo po prostu korespondencja, którą prowadziliśmy, my mieszkańcy osiedla ze 

spółdzielnią mieszkaniową, gdzie mam pakiet dokumentów, wymiana tej korespondencji. 

W ubiegłym roku Pani Edyta Wilk po naszych, że tak powiem, nieskutecznych działaniach 

w spółdzielni napisała artykuł, który że tak powiem, na niczym się nie skończył, w sensie nie 

było odzewu ze spółdzielni. W tym roku, jak poszłam na spotkanie z Panem Burmistrzem, 

dokładnie 5 marca w Domu Górnika, wiedząc, że ze spółdzielnią ani prasa, ani nasza wymiana 

listów nie pomaga, to pomyślałam, że powiem o tym problemie wyżynki drzew na osiedlu Panu 

Burmistrzowi. I proszę sobie wyobrazić, że już dnia następnego, czyli szóstego, zostałam 

zaproszona na rozmowę w gabinecie Pana Burmistrza, powiedzieliśmy o szczegółach i faktach, 

które z tego wynikają. Dowiedziałam się chwilę później, że w tym tygodniu odbyło się 

spotkanie Pana dr Tomasza Jaworskiego, specjalisty od zieleni miejskiej z prezesami 

spółdzielni. A proszę Państwa, powiem tylko pokrótce, co tak strasznie nas mieszkańców 

poruszyło. A mianowicie to, że w tym miesiącu i poprzednim w lutym wycięto 30 świerków, 

nie takich, które zasłaniały okna, bo ja doskonale rozumiem, jak ktoś ma świerk przed oknem, 

ma ciemno itd. Wycięta została lipa, proszę Państwa, ja mam dokumentację fotograficzną, bo 

jestem przewodnikiem turystycznym, jestem geografem z wykształcenia, kończyłam 

kształtowanie i ochrona środowiska, więc te tematy leżą mi na sercu. I zapewniam Państwa, że 

nie startuje z żadnej listy, w żadnych wyborach nie biorę udziału, ale ten temat po prostu tak 

jak Państwu mówię, skoro nie było efektów z poprzednich działań, tu postarałam się, żeby 

poruszyć, jak to się mówi kwestie tutaj związane z miastem, no i być może jeszcze z Powiatem. 

Powiem Państwu, co się wydarzyło też, wymiana chodników, normalne, asfaltowe, trzeba 
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wymienić. Proszę Państwa, setki metrów długości żywopłotów z ligustru zostały wycięte. 

Myśmy się bronili przed tym rękami i nogami. Dostaliśmy pisma, mam takowe w domu, że 

jeżeli się nie zgodzimy na wycinkę ligustrów, to proszę Państwa nie zrobią remontu chodnika. 

I teraz oczywiście napisaliśmy, a miałam listę protestujących, mój mąż, ileś tam lat, dziesiątki, 

pracował w przedsiębiorstwie budowlanym, było budowane przez SPB nasze osiedle, chodniki, 

żywopłoty itd. i proszę Państwa, i akurat wymianę tego chodnika nadzorował jego kolega i mój 

mąż wyszedł do niego i pytał się, słuchaj czy nie można było zrobić remontu chodnika bez 

wycinki? Można było. Jeszcze dodatkowy przykład, obok jest 4 bloki spółdzielni, 1 tzw. 

Wspólnota Mieszkaniowa, oni się nie zgodzili na wycinkę mimo, że ich żywopłoty były starsze, 

ich żywopłoty stoją do teraz, a nasze, kiedy obiecywano nam, że po remoncie zostaną 

nasadzone nowe ligustry, proszę Państwa, do tej pory nie ma. Chodnik został poszerzony, 

proszę Państwa, i w tej chwili były kiedyś znaki, że nie wolno jeździć, teraz ja wychodzę 

z klatki, ja patrzę w prawo, w lewo czy nie jedzie auto, bo taki szeroki, nie ma ograniczeń, no 

to ludzie z parkingu na parking jeżdżą sobie między 5 blokami, no jakżeż to tak. I proszę 

Państwa, co jeszcze, jak tam ktoś posadził, gdzieś sobie już głębiej, to w tych żywopłotach 

baraszkują wróble, u nas cisza, wróbli nie ma. Nad placem zabaw na naszym osiedlu była 

piękna lipa, która dawała cień na tenże plac, przy żadnych oknach, proszę Państwa, jest tak no 

ja nie wiem nawet, jak to określić, żadnego cienia już te dzieciaki na placu z małymi dziećmi 

mieć nie będą. I jeszcze wycinamy, sadzimy nowe. Proszę Państwa mam przykłady sprzed, nie 

wiem, chyba 10 lat, wycięte topole, które miały metry kwadratowe powierzchni, posadzono do 

dzisiaj tam sterczą tyki, białe tyczki. Takie sadzonki, że padły, nikt tego w następnym roku nie 

wymienił. No oczywiście patyczki białe do tej pory są, a drzewa, które miały zastąpić topole 

nie ma. I jeszcze raz proszę Państwa, na co zwrócę uwagę, szukam w całym mieście, powiecie, 

gminie, sojuszników, którzy będą że tak powiem, mieć baczenie na to, co zostało, bo jak na 

osiedlu popatrzę, a ktoś, kto przyjeżdża z zewnątrz, to mówi ojej u was coraz mniej drzew. 

Proszę Państwa, krzewy wypadły, bo tak były ogławiane pół metra nad ziemią, że wyschły, 

nowych nikt nie posadził. A przy przedszkolu były, ja rozumiem stare morwy, to proszę 

Państwa posadzono tuje. Wystarczy poczytać, negatywną energię dają, źródło kleszczy przy 

przedszkolu tuje proszę Państwa. Ja ostatnio byłam w Warszawie, bo jestem dziennikarką radio 

Sovo i byliśmy na szkoleniu, specjalnie zwracałam uwagę, jak oni tam kształtują tą zieleń, jak 

dbają. Proszę Państwa, jest sadzonka dużych rozmiarów, a nie taka mini mini, to stoją 3 tyczki 

połączone trójkątem na dole, na górze i drzewo spokojnie rośnie. A jak byłam w styczniu we 

Wrocławiu, proszę Państwa, z jednej strony jest tylko żywopłot i różnego rodzaju niewielkie 

drzewa, ulica, chodnik i proszę Państwa, kolejny pas żywopłotu i takie piękne lipy, które rosną, 

ja nie wiem, 8 m, 9, wyższe nie będą. Proszę Państwa, jak tam byłam w lipcu, jak te lipy kwitły, 

to ja po prostu do dzisiaj to pamiętam. A osiedlowa lipa nie tak dawno jeszcze była proszę 

Państwa, przy ulicy Żołnierzy Wojska Polskiego, kiedyś idea akurat wysiadam ze szkoleniówki 

przewodnickiej, bo szkolę się na okrągło, proszę Państwa, ja patrzę, tej lipy nie ma, nie ma, nie 

było żadnego bloku, po prostu rosła sobie przy chodniku, zdjęcie zrobiłam, zdrowe, pień 

zdrowy proszę Państwa, lip nie ma. Pamiętacie wszyscy, gościu siądź pod mym liściem, nikt 

tam nie siądzie, nikt nie posłucha brzęczących pszczół. Dziękuję bardzo. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Jeszcze Pan Radny Kozak chciał zabrać głos. 
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Grzegorz Kozak (Wiceprzewodniczący Rady) 

Ja mam pytanie do Pana Burmistrza, w poprzednich latach były praktykowane akcje, kiedy 

były rozdawane te sadzonki, sadzonki drzew, czy w tym roku, czy w kolejnych latach po prostu 

tego by działania nie ponowić, bo to było bardzo dobre dla mieszkańców i mogli, że tak 

powiem, za darmo sobie nasadzenia robić. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Proszę.  

 

Tomasz Matuszewski (Burmistrz Miasta) 

Ja powiem tak, że my co roku mamy taką akcję z sadzeniem drzew i też otrzymujemy z naszych 

nadleśnictw odpowiednią ilość młodego drzewostanu, ale ich liczby o ich liczbie, to pewnie 

tutaj Pani kierownik by się więcej wypowiedziała, albo Pan naczelnik. 

 

Aneta Kończak - Kucharz (Naczelnik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony 

Środowiska) 

Drodzy Państwo, to była zawsze inicjatywa Ligi Ochrony Przyrody i oni pozyskiwali sadzonki 

z Lasów Państwowych i to po prostu rozdawali, myśmy po prostu współpracowali w ten sposób, 

że informowaliśmy mieszkańców, gdzie, w jakich dniach, w jakich godzinach to rozdawanie 

tych sadzonek będzie. Nie wiem, dlaczego Liga zaprzestała tej akcji, no nie będę się 

wypowiadać, bo naprawdę nie wiem, ale być może tak jak Pan Burmistrz tutaj podpowiada, 

możemy przejąć tą inicjatywę i nie jest to problem. 

 

Tomasz Matuszewski (Burmistrz Miasta) 

Nasadzenia robimy co roku, Szanowni Państwo i też te wytyczne, które otrzymujemy przy 

każdej inwestycji, jeżeli gdzieś tam drzewa są wycinane, to wiemy o tym, że tych nasadzeń 

robimy coraz więcej. Przy tych planach naszych, przy budowie ścieżki pieszo - rowerowej 

wzdłuż brzegu rzeki San mamy też również duże nasadzenia, teraz przy parku, przy tych dwóch 

parkach pokoleń, które chcemy zrealizować, również duże nasadzenia, tam chcemy, żeby były, 

aby ten drzewostan był troszeczkę większy, starszy, który będziemy robić te nasadzenia, 

żebyśmy nie czekali dosyć długo na to, aż te drzewa tą koronę będą miały w odpowiedniej 

formie, która będzie dawała cień. Dlatego też na pewno będziemy na to zwracać uwagę, jeżeli 

tylko Lasy Państwowe, Nadleśnictwa, tutaj, szczególnie Baligród, z którym dobrze 

współpracujemy, będą w stanie nam w tym pomóc, to taką akcję zrealizujemy jeszcze w tym 

roku. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. 

 

Grażyna Chytła (mieszkanka miasta Sanoka) 

Pani powiedziała, że nie wybrzmiało, że to wszystko to robiono w ramach Spółdzielni 

Mieszkaniowej proszę Państwa, nie miasta, Spółdzielni Mieszkaniowej osiedle Błonie. Pani 

twierdzi, że to nie wybrzmiało, więc mówię Spółdzielnia Mieszkaniowa. 



 41 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję Szanowni Państwo, tak, temat jest to niezwykle ważny, ważna jest edukacja, 

szczególnie szefów spółdzielni, tych firm, które to robią i ważna jest ochrona przyrody, 

zarówno roślin, jak i szczególnie też tych drobnych, śpiewających ptaków, bo to jest też nasze 

bogactwo. Rozumiem, że zakończyliśmy już ten punkt, bo nie widzę zgłoszeń do dyskusji.  

 

Ad.14 

Wolne wnioski i zapytania.  

 

Roman Babiak (Radny) 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Państwo Burmistrzowie, ja mam pytanie do Pana 

Burmistrza. Panie Burmistrzu, kiedy rozjaśni się odcinek drogi od Mlekovity, do Rubber 

Company, a najlepiej do Chrobrego. Deklaracje padły w marcu i do dzisiaj nic się tam nie 

dzieje, lampy zakupione, żarówki zakupione. Proszę, nie zwalać wszystkiego na Generalną 

Dyrekcję Dróg i Autostrad, bo ja rozmawiałem z Generalną Dyrekcją Dróg i Autostrad, trzeba 

spełnić pewne procedury, które można spełnić w krótszym terminie. Nie wiem, czy to jest 

niefrasobliwość, czy nieudolność, czy inne względy, naprawdę dokładnie i Pan dobrze wie, 

Panie Burmistrzu, że to jest odcinek bardzo trudny, bardzo ciemny, niebezpieczny, widziałem 

ostatnio karetkę pogotowia, tam nie wiem, czy to potrącanie następne, było kilka wypadków, 

były wypadki śmiertelne, potrącenia, sam Pan przyznał, lampy, obudowy zakupione, żarówki 

zakupione. Wiem, znam procedury, jak to m.in. trzeba dokumenty policji zadzwonić, wniosek 

do Wojewódzkiej Komendy Policji, inne procedury, znam te procedury, można było to 

w krótszym czasie zrobić. Czekam kiedy się rzeczywiście ten odcinek newralgiczny rozświetli, 

rozjaśni, jak Pan deklarował w marcu, a mamy, zbliżamy się do kwietnia. Dziękuję bardzo. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Kolejny Radny Pan Radożycki. 

 

Łukasz Radożycki (Radny) 

Ja mam takie pytanie do Pan Burmistrza odnośnie obwodowej komisji nr 12, bo ze względu na 

remont, modernizację Żłobka Samorządowego nr 2 przy ulicy Traugutta uległa zmianie komisja 

wyborcza i fundujemy teraz mieszkańcom spacer, mieszkańcom Mickiewicza od nr 31, 

Traugutta 17a i 21 i Armii Krajowej i Poprzeczna spacer na koniec osiedla Wójtostwo. 

W pobliżu są komisje wyborcze w Puchatku czy przy Jana Pawła w Szkole Podstawowej nr 9, 

mamy wolną siedzibę Przedszkola nr 3 na Jana Pawła, a wysyłamy mieszkańców na ulicę 

Sadową 12 do Szkoły Podstawowej nr 4. Czy nie było możliwości tej lokalizacji gdzieś bliżej 

zrobić? I mam teraz prośbę, żeby tych mieszkańców wszystkich poinformować przez 

Spółdzielnie Mieszkaniowe, przy ogłoszeniu na tablicy ogłoszeń na klatkach schodowych 

i dokładnie oznaczyć na Żłobku Samorządowym nr 2, że komisje mają na Sadowej nr 12, żeby 

nie błąkali się po osiedlu, bo przejdą obok 4 komisji i na pewno tych komisji będą pytać, gdzie 

mają iść głosować, na pewno takie sytuacje będą, bo ludzie muszą przejść teraz nie 200 m, 

a 800 m. Dziękuję. 
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Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Proszę bardzo, Pani Radna Kot. 

 

Wanda Kot (Radna) 

Dziękuję bardzo. Ja się chciałam odnieść do sprawozdania Pana Burmistrza tylko jednym 

słowem, jednym zdaniem. Panie Burmistrzu, osuwisko no ta modernizacja nie może być 

zakończona do 31 marca, nie ma takiej opcji, prace nie są na tyle zaawansowane. Rozmawiałam 

z pracownikami, to mówią, że może zdążą na koniec maja, natomiast Pan Burmistrz wczoraj 

na Komisji Infrastruktury Miejskiej deklarował, że może skończą do końca kwietnia. Natomiast 

chciałam tutaj zadać też pytanie, czy pieniądze też wracały do Wojewody, bo wykorzystane 

miały być do końca roku, czy po prostu otrzymaliśmy w całości tą dotację i jej nie zwracamy? 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Proszę bardzo, Pan Radny Miklicz. 

 

Sławomir Miklicz (Radny) 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Burmistrzu, wprawdzie dzisiaj to gdzieś tam 

wybrzmiało, ale ponieważ otrzymałem serię zdjęć od mieszkańców ulicy Wierzbowej, którzy 

pokazali mi, jak wygląda remont, jak nie ma w zasadzie wykończenia tego remontu. Z tego, co 

słyszałem, to jesteśmy przed odbiorem tej inwestycji, no ale wygląda to kiepsko na tych 

zdjęciach, które otrzymałem od mieszkańców i pewnie trzeba będzie zwrócić baczną uwagę na 

ten temat, na tą sprawę, na tą inwestycję, żeby ona została wykończona, tak jak ma być 

wykończona, bo na ten moment z tych zdjęć, nie byłem na miejscu, ale z tych zdjęć, no to 

wygląda to tak, jakby ktoś w połowie roboty zostawił i odjechał, bo tam już nikogo nie ma, no 

a wygląda to co najmniej jakby tylko część robót była zlecona. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję i jeszcze Pani Radna Katarzyna Sieradzka. 

 

Katarzyna Sieradzka (Radna) 

Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo, Panowie Burmistrzowie, ja mam 

takie też malutkie sprawy, ale bardzo pomocne dla mieszkańców. Tutaj prośba właśnie od 

mieszkańców Sanoka, którzy odwiedzają swoich bliskich zmarłych na cmentarzu centralnym, 

przy parkingu jest tam takie duże wzniesienie i tam są zrobione prawdopodobnie już jakieś 2 

stopnie, ale te stopnie już gdzieś tam są uszkodzone i jest taka prośba, jakby można było po 

prostu te stopnie poprawić, naprawić, a jeszcze jakby się udało barierkę przy tych stopniach po 

prostu umocować, byłoby to bardzo pomocne, bo dla niektórych właśnie osób, no nawet 

pokonanie tego niewysokiego brzegu jest utrudnieniem. I druga sprawa to ze spotkania 

z młodzieżą, tutaj do Pani Burmistrz się uśmiecham, przypominam o możliwości stworzenia 

takiego punktu konsultacyjnego bezpłatnego dla młodzieży, właśnie z różnymi specjalistami. 

Jakby można było jeszcze właśnie w tym temacie, może w tym programie, który mamy 

przeciwdziałaniu alkoholizmowi i narkomanii, to gdzieś ta młodzież właśnie, znaczy no 

właśnie mówiliśmy tam o doradcy zawodowym, o psychologu, mówiliśmy o prawniku, no to 

już można być, no może być nawet i ksiądz oczywiście, jak będzie taka potrzeba, jasne, właśnie 
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w zależności od potrzeb zgłaszanych przez młodzież. Tak że bardzo bym prosiła, właśnie też 

tutaj się pochylić w tym temacie. Dziękuję bardzo. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Czy teraz na jakieś pytanie któryś z Panów Burmistrzów? Proszę bardzo, Pan 

Burmistrz Kondrat. 

 

Artur Kondrat (Zastępca Burmistrza ds. Rozwoju) 

Jeśli chodzi o zapytanie Pana Radnego Romana Babiaka, to tak, my już bardzo dawno temu 

zleciliśmy to SPGM-owi, ja zmobilizuje Prezesa SPGM-u, żeby wszelkie formalności były już 

dopięte i żeby w przyszłym tygodniu koniecznie te żarówki w tych lampach zostały 

wymienione. Co do ulicy Wierzbowej, tam wykonawca wszedł dość wcześnie, ze względu na 

sprzyjające warunki i wykonał chodnik, natomiast to nie są jeszcze czynne otaczarnie asfaltu 

i pozostała ta część tej pracy, przy krawężniku są te braki, jak tylko ruszy produkcja asfaltu, to 

wykonawca no po prostu dokończy prace, nie są dokończone i nie są zgłoszone do odbioru 

przez wykonawcę. Co do osuwiska, no nie rozliczyliśmy całej dotacji z Wojewodą. Trwają 

teraz rozmowy z Podkarpackim Urzędem Wojewódzkim, z Wydziałem Ochrony Środowiska 

i Rolnictwa o sfinansowanie kolejnej części prac. Natomiast kwestia jest taka, że Pan 

Burmistrz, no sprawozdanie przeczytał, bo miał chyba to przygotowane przez Naczelnika 

Bochnię, tam jest data 31 marca, ona jest spisana z umowy, natomiast wykonawca złożył 

wniosek o przedłużenie terminu do końca maja, ale rozmawiamy z nim, żeby zwiększył prace 

na tym zadaniu i żeby do końca kwietnia zakończył to zadanie inwestycyjne. Dziękuję.  

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Jeszcze Pan Radny Miklicz. 

 

Sławomir Miklicz (Radny) 

Panie Burmistrzu, a jakby mógł Pan sprecyzować, bo tu dziękuję Pani Radnej i za czujność 

w tym zakresie, o jakiej kwocie mówimy? 

 

Artur Kondrat (Zastępca Burmistrza ds. Rozwoju) 

Ja przedstawię pisemną informację. 

 

Sławomir Miklicz (Radny) 

To nie zna Pan kwoty teraz? Nie zna Pan kwoty? No myślałem, że w zasadzie takie informacje 

jak kwota dotacji i to, ile nie jest rozliczone, to tak na bieżąco powinny być, ale okej, to w takim 

układzie poczekamy na informację pisemną Panie Burmistrzu. 

 

Andrzej Romaniak (Przewodniczący Rady) 

Dobrze. Szanowni Państwo, jako że wyczerpaliśmy porządek dzisiejszej sesji, na zakończenie 

w związku ze zbliżającymi się świętami Wielkiej Nocy Zmartwychwstania Pańskiego, życzę 

Państwu i wszystkim mieszkańcom Sanoka, zdrowych, błogosławionych i przede wszystkim 

radosnych Świąt Zmartwychwstania Pańskiego. Jeszcze Pan Burmistrz. 
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Tomasz Matuszewski (Burmistrz Miasta) 

Ja również Panie Przewodniczący, chciałbym się dołączyć do tych życzeń. Oczywiście 

zapraszam również na poświęcenie pokarmów w sobotę, o którym wspomniałem w swoim 

sprawozdaniu, ale również dla wszystkich mieszkańców, którzy nas słuchają, dla Państwa 

również, dla waszych rodzin, wszelkiej pomyślności, tej Wielkiej Nocy, niech ten 

Zmartwychwstały nas prowadzi. Dziękuję bardzo. 

 

Ad. 15. 

Zamknięcie obrad Sesji. 

 

Przewodniczący Rady Miasta Pan Andrzej Romaniak podziękował za uczestnictwo oraz 

zamknął XCIII zwykłą Sesję Rady Miasta Sanoka.  

 

Protokołowała:                           Sekretarz Sesji:                        Przewodniczący Rady Miasta:       

                                                                                                          

Joanna Szylak                            Roman Babiak                           Andrzej Romaniak 


